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1 1 . n o v e m b r i l m ö ö d u s a a s t a S t o c k h o l m i - l i i n i t a a s a v a m i s e s t . L ä h e m a l t «Mare B a l t i c u m i-
s ü n n i p ä e v a s t lk. 4 . 

Viiskümmend ja nelikümmend seitse ning kolm 
ÜRO t ä h i s t a s suure joone l i 

sel t o rganisa t s iooni poo lesa -
j a n d a t juubel i t . Mis s e s t , e t 
p rob leeme kuhjaga n i n g vä l 
j a p ä ä s u t e i d raske leida. 

S e o s e s sellega võiks meel 
de t u l e t a d a ka Rahvusvahe l i 
s e Mereorganisa ts iooni tööd, 
mis s a m u t i k u u l u b Ü R O - p e -
resse . 

M e r e n d u s e s on o l n u d o lu
kord rahvusvahe l i se k o o s t ö ö 
alal l oomul ikumas t loomul i 
k u m v is t s e s t ajast pea le , k u i 
k a u g e m a i d meresõi te e t t e 
v õ t m a haka t i . 

Laevadel oli loomulik õ i g u s 
leida ha lva ilma korra l va r ju 
p a i k a ükskõ ik millises s a d a 
m a s , s a m u t i oli r e spek tee r i 
t u d põh imõte a n d a h ä d a s o l i 
ja le ab i , ükskõ ik kes s i is l ae 
v a o m a n i k oli. Alles 19. s a 
j and i l , ku i k a u b a v a h e t u s j a 
laeval i iklus töös tus l iku revo
lu ts iooni tagajärjel t u n d u v a l t 
a r enes id , h a k a t i m õ t l e m a 
r ahvusvahe l i s t e k o k k u l e p e t e 
sõ lmimise le . Esimesi lepin
guid h a k k a s sõ lmima m e r e -
k a u b a n d u s e s domineer iv 
S u u r b r i t a n n i a . 1863. a a s t a l 
viisid S u u r b r i t a n n i a j a 
P r a n t s u s m a a s isse k o o s k õ 
l a s t a t u d eeskirjad k o k k u p õ r 
gete vä l t imiseks merel , :mil l i 
seid hiljem ak t sep tee r i s id 
ü l e j ä ä n u d mereriigid. 

Kui eelmise sa jandi lõpu l 
a s u t a t i Rahvusvahe l ine Tc-
li:graafiliit j a Rahvusvahe l ine 
Meteoroloogia O r g a n i s a t 
s ioon, h a k a t i a rvama , e t s a 
m a s u g u n e r ahvusvahe l i ne 
o rgan i sa t s ioon võiks olla loo
d u d k a l a evanduse reguleer i 
m i s e k s . 1889. a a s t a ! peet i 
W a s h i n g t o n i s r ahvusvahe l i 
n e m e r e n d u s k o n v e r e n t s . k u s 
prob leemi a ru ta t i . K u n a lae 
v a n d u s e s domineer i s m õ n i 
ü k s i k v õ i m a s tegija, j ä i o rga 
n i sa t s ioon i loomine "päeva
korda". Hool imata se l les t , e t 

e lu ise t u l e t a s ü h t s e t e n õ u d 
mis t e k e h t e s t a m i s e vajalik
k u s t meelde (kasvõi "Titani
cu" u p p u m i n e 1912. a.) j a 
iga riik sa i "põhimõtteliselt" 
a r u organisa t s iooni vajalik
k u s e s t , j õu t i alles p ä r a s t 
R a h v a s t e Liidu loomist 
Ü h e n d a t u d M e r e n d u s k o m i s -
jon i loomiseni 1921 . a. 

1945. a a s t a l loodi Ühine
n u d R a h v a s t e Organisa t 
s ioon, mille koosse i sus n ä h t i 
e t te er inevate va ldkondadega 
tegelevad rahvusvahe l i sed 
organisa ts ioonid . 

1946. a a s t a l t ea t a s ÜRO 
Ajutine Transpord i j a Side 
Komisjon, e t l aevanduse alal 
on üle 50 t ehn ikaa la se kon
vents iooni , mis mõju tavad 
l a e v a n d u s t n i n g mis on eel
d u s e k s alal ise l aevandusor -

f an isa t s ioon i loomiseks. 

9 4 8 . a a s t a veebruar i s tul i 
Genfis k o k k u konveren t s 
n i n g k a h e n ä d a l a s e töö jä re l 
t ea ta t i r ahvusvahe l i se orga
nisa ts iooni IMCO (7nter-Go-
vernmental Marilime Consul-
tative Organizatiori, IMO-ks 
m u u d e t i n imi 1982. a.) loo-. 

. mises t . 1948. aa s t a l kiideti 
e s i m e s e n a h e a k s u u s SO-
LAS, mille seni k a s u t a t a v 
versioon pä r ine s a a s t a s t 
1929 j a n õ u d i s s u u r i m u u 
d a t u s i . 

Organisa ts iooni eesmärk i 
d e k s oli kirjas ri ikidevahelise 
koostöö a r e n d a m i n e s e a d u s 
a n d l u s e alal n ing kõigis lae
v a n d u s t n i n g rahvusvahel is t 
k a u b a n d u s t a n i õju tava te t eh 
nil iste probleemide l a h e n d a 
misel . Põhimõt ted , et IMO 
p e a k s i ga suguse d iskr imi
neeriva tegevuse j a e b a a u s a 
k o n k u r e n t s i va s tu võit lema, 
tõid vas t se le organisa ts iooni 
le h u l g a t ak i s tus i , ses t pal ju
d e s r i ikides leiti, e t s ee o n 
s e k k u m i n e v a b a s s e t u r u m a 
j a n d u s s e . 1960. aas t a t e l s a i 

o rgan i sa t s ioon veidi t egusa 
m a k s . Kõige rohkem IMO 
konven t s ioone on h e a k s kii
d e t u d a a s t a i l 1969—1979 . 
Rat i f i tseer imiseni on er ine
v a t e s l i ikmesr i ikides j õ u t u d 
er i aegadel , d i skuss ioone j a 
soovi tus i on j a g a t u d hulgal i 
sel t . P r a e g u s e k s ak tsep teer i 
t a k s e e n a m i k k u IMO s t a n 
da rde id . Mit te se l lepäras t , et 
o rganisa t s iooni l oleks võim 
ri ike j a va l i t sus i sel leks s u n 
d ida , vaid t ä n u sellele, e t 
need on o s u t u n u d prakti l i
se l t va ja l ikuks . See selgi tab 
i lmselt k a s e d a , m i k s m i t m e s 
k ü s i m u s e s j ä t k u v a d d i s k u s 
s ioonid a a s t a k ü m n e i d , ku id 
l õ p p o t s u s e n i pole j õ u t u d . 

P r a e g u s e k s on s u u r e m o s a 
merer i ike rat i f i tseer inud IMO 
t ä h t s a m a d meresõ idu o h u 
t u s e n ing r e o s t u s e väl t imise 
konvents ioonid . Seega on 
olul ine n e n d e e l lu rakenda
mise efekti ivsus eri m a a d e s . 
O m a l t poolt on IMO p ü ü d 
n u d tehni l ise l t a b i s t a d a a re 
nevaid maid , eriti kaadr ie t t e 
v a l m i s t u s e alal . Üks selleala
seid e d u k a m a i d projekte oli 
Maa i lma M e r e n d u s e Ülikooli 
a v a m i n e Malmös 1983. a. 
Mereõiguse a r e n d a m i s e k s on 
IMO s a m u t i s u u r t tööd tei
n u d , t egu t seb IMO R a h v u s 
vahel i se Mereõiguse Inst i
t u u t . 

Tõsiselt p ü ü t a k s e s u u r e n 
d a d a lipuriigi v a s t u t u s e 
m ä ä r a , Riiklik Sadam aja reie-
valve m u u t u b ü h a olulise
maks ; laevade s e i s u k o r r a 
kontrol l imise t õ h u s t a m i s e k s . 
L i saks veel ISM j a STCW. esi
m e n e laevafirmade j a - o p e 
raa to r i t e organisa ts iooni l i se 
t ö ö / e k s p l u a t e e r i m i s e (on 
a v a l d a t u d k a a r v a m u s t , e t 
s ee p e a k s m u u t m a laeva-
kont pan t ide tegu tsem iskul -
tuur i ) n ing te ine m e r e m e e s t e 
koo l i t a tuse p a r a n d a m i s e k s 

n i n g üh t se l e t a semele viimi
s e k s . 

IMO tegevuse ak t i ivsemaks 
m u u t m i s e l e on , kah ju küll, 
kõige s u u r e m a t tõuge t aval
d a n u d aga õ n n e t u s e d : "Amo
ra Cadiz" 1978 , "Herald of 
Free En te rp r i s e " 1987, "Ex
xon Valdez" 1989 , "Estonia" 
1994. 

Vi imastel a a s t a k ü m n e t e l 
on kogu m e r e m a j a n d u s kii
res t i j a väga põhjal ikult 
m u u t u n u d j a kunag i sed 
konvents ioonid nõuavad 
m u u t m i s t . V a b a meresõ idu 
õ igus t t a h a k s kõik k a s u t a d a , 
aga ha lvas s e i s u k o r r a s lae
vad, ohtl ike k a u p a d e vedu j a 
m u u d tegur id võivad selle 
põh imõt te k ü s i t a v a k s m u u 
ta . Laevaperedel on problee
mid t ekk inud s e o s e s t ehno
loogia kiire a r enguga . Mitme-
rahvuse l i sed m e e s k o n n a d , 
mille l i ikmetel on r a s k e ü k s 
te ises t või reis i jatest a r u s aa 
da , pole j u s t kõige meresõi-
d u o h u t u m a d . 

L a e v a n d u s e s o n 
a k t s e l e r a t s i o o n 

Mis t eha , et meresõi t oleks 
o h u t u m j a s a a s t a m i s o h t 
v ä i k s e m ? 

Kui j u h t u b s u u r e m õnne
t u s , ava ldavad m e r e n d u s -
r ingkondade le su rve t nii po
lii t ikud, p r e s s ku i ka avalik 
a r v a m u s — tehke ometi mi
dagi! Aga õ n n e t u s t e ä rahoid-
mine j a e n n e t a m i n e on pi
kaaja l ine n i n g püs iv töö, iga
külgsel t l ä b i k a a l u t u d j a põh
j e n d a t u d . Nagu meretöö 
ikka . IMO-s i g a t a h e s u s u 
t akse , e t me re sõ idu o h u t u 
m a k s m u u t m i s e k s t eh tud j a 
t eh t av töö k a n n a b edaspidigi 
vilja j a õ n n e t u s t e a rv vähe
neb . Olul ine o n s e e j u u r e s k a 
kiire in fovahe tus . Viimasel 
ajal on kontrol l i a l a s t a n d a r d -

se t e laevade üle t ugevdanud 
nii k lass iü h ingud k u i k a 
k i n d l u s t u s k o m p a n i i d j a lae-
vaprah t i j ad , t oe t ades IMO 
initsiati ive. 

Tulevik o n k a se l s u u r e l 
r ahvusvahe l i se l o rganisa t 
sioonil mure l ikuvõ i tu . Põh
j u s — r a h a v ä h e s u s . Erit i 
m e r e m e e s t e väl jaõppe pa
r a n d a m i s e k i n d l u s t a m i s e k s 
loode takse laevaomanike 
s u u r e m a t toe tus t . 

S e p t e m b r i s Rahvusvahel i 
se le m e r e n d u s p ä e v a l e pü
h e n d a t u d k õ n e s väl jendas 
IMO p e a s e k r e t ä r William A. 
0 'Neil a r v a m u s t , e t 152 liik
m e s m a a g a o rgan i sa t s ioon on 
võ i tnud m e r e n d u s m a a i l m a 
t o e t u s e see tõ t tu , e t on o m a 
tegevuses o l n u d pragmaat i l i 
n e , t u l emus l i k j a eelkõige tä
h e l e p a n u p ö ö r a n u d l i ikmes
riikidele kõige e n a m mure t 
teki tavate le probleemidele: 
m e r e s õ i d u o h u t u s e l e n ing 
m e r e r e o s t u s e ä rahoidmise le . 

IMO h ü ü d l a u s e k s o n "sa-
fer shipping and cleaner 
oceans" — o h u t u m meresõi t 
j a p u h t a m a d ookeanid . 

Ees t i Vabar i ik on R a h v u s 
vahel i se Mereorganis tas iooni 
liige 1992 . a a s t a s t . 

R e e t Naber 

SOLAS — Rahvusvahe l ine 
konven t s ioon in imelude 
o h u t u s e s t merel . 
MARPOL — Rahvusvahe l ine 
konven t s ioon m e r e r e o s t u s e 
vä l t imi seks laevadelt . 
ISM — Laevade o h u t u eksp 
lua tee r imise j a r eos tu se väl
t imise ko r ra ldamise r a h v u s 
vahe l ine koodeks . 
STCW — Meremees te väl
jaõppe , d iplom eerim ise i a va-
h i t e e n i s t u s e a lus t e r a h v u s 
vahe l ine konvents ioon . 



2 Nr. 2 0 (992) T e i s i p ä e v , 2 8 . n o v e m b e r 1 9 9 5 

Aasta pärast laevahukku 
Psühholoogi mõtteid 

(Algus «Meremehes» n r . 19) 

Psühholoog MARE 
TEICHMANN, PhD ja Tallin
na Tehnikaülikooli profes
sor, on o m a elukutse tõttu 
viimased pool aastat lähe
malt kokku puutunud «Es
tonia* huku läbi teinud me
remeestega. Palusime tal 
rääkida o m a tähelepaneku
test Ja soovitustest. 

Ja veel ü k s asi, m i d a ta
haks öelda. Oleme l a u s a vi
hase jonnaka järjekindluse
ga upitanud inimesi jalule, 
jõudnud k o o s mõne inimese
ga, kes t a h a b tõusta, s inna
maani, et t a juba seisab ja 
tcõnnib. J a siis tuleb laeval 
jälle mõni mälestusteenis-
tus, 

j a uus p s ü h h o t r a u m a . 
Minu meelest on üks suu r 

psühhotrauma asendatud 

Kaljude väikestega. Inimene 
akkab kosumise, oma kait

semehhanismide kasutusele 
võtmise staadiumis peaaegu 
juba ühest kriisist vana 
jõudma, k u i tuleb uus, väik
semat sorti psühhotrauma, 
mis rebib haava uuesti lahti. 

Ühelt poolt on see h i r m u s 
kena, et hukkunuid meelde 
tuletatakse j a mälestusüri-
tus i korraldatakse. Teiselt 

Eoolt aga neile inimestele, 
ellel on vaja end kokku ko

guda ja merel edasi töötada 
ning üldse edasi elada, ei 
mõju see sugugi nii, nagu 
küllap h e a d e kavatsustega 
on planeeritud. 

Pärast tänavust 28. sep
tembrit on olnud hulk inime
s i , kes on rääkinud: see läks 
paremini mööda, kui m a ar
vasin. Ma nii õudselt kar ts in , 
aga neil kahe l päeval oli nii 
palju üritusi, et kolmandal 
m a kohe terve päeva maga
s in , nii väs i tas ära. 

Noh, hea, et neid ür i tus i 
ni i palju oli , ei olnud aega 
mõelda, t u l i ühest kohas t 
teise joosta... 

Nende ür i tus te korralda
mine kutsub esile kohuse
tunde: ma p e a n leinama; 
m a olen hukkunutele võlgu, 
k u i ma seda ei tee; seepärast 
pean kõik n e e d üritused kaa
s a tegema. 

Ma ei t ea nüüd, kas seegi 
o n väga jumalavallatu jut t , 
a g a arvan, e t nende ür i tus te 
korraldamine peab kuidagi 
mõistlikkuse raamidesse mi
nema. Võib-olla teha kord 
aastas , mi t t e niimoodi, et 
kogu aeg j a päevade k a u p a . 

Laevahuku tõttu said meie 
psühholoogid nüüd selle ko
gemuse, et neilt 

o o d a t a k s e märksa 
e n a m a t , 

kui nad suudavad a n d a . 
Ka said nad õppetunni, mida 
tähendab ületöötamine. 

Ise sain laevahukust tea
d a , kui võtsin 28. septembri 
hommikul SAS-i lennukom-
{)anii kassas t välja piletit 

õunasele O s l o lennukile. Pi
d i n seal olema poolteist 
kuud . Päris ä r a sõitu j ä t t a ei 
saanud, m u l oli seal ette 
nähtud hu lk loenguid j a töö-
kohtumisi. Aga 10 päeva pä
r a s t olin tagasi . Selleks a jaks 
olid siin mingid abistamis-
struktuurid loodud ja funkt
sioneerisid. Oslost tagasi tul
l e s nägin psühholooge, kes 
i s e vajasid psühholoogilist 
a b i , sest olid lihtsalt üle töö
tanud. Psühhoteraapia ja 
üldse kriis iabitöö Läänes, 
k u s on sel les asjas t radi t 
sioonid ja kogemused, tä
hendab seda , et psühholoog 
ei tohi töötada üle 2-3 t u n n i 
päevas. Meie inimesed tööta
s id , eriti esimestel päevadel, 
10 tundi j a rohkem. See tä
hendab, et n a d põletasid ene
se ära, ja järgmisel päeval 
polnud enam võimelised eda
s i töötama. 

Oslost tagasi tulnult leid
sin eest kuus faksi, kõige 
kaugem neist Lõuna-Aafrika 
Vabariigist, mis mind väga 
liigutasid. Koos kaastunde
avaldustega pakkusid kollee
gid maailma eri paigust end 
appi . See oli neist väga kena. 

teine meeskond — toim. mär
kus), selleks polnud nad 
heas vormis. Nad olid suhte
liselt abitud ja suhteliselt šo
keeritud. Isegi need, kes olid 
olnud teises vahetuses. 

Me ei ole hakanud oma 
abivajajaile tegema süvateste 

Ainult et kuidas sa abistad, 
kui ei oska abistatava keelt 
ega tunne kultuurikonteksti. 
Need kaks asja on niisugus
tel juhtudel väga tähtsad, 
ilma lihtsalt ei saa aidata. 
Seepärast on psühholoogilise 
abi puhul väljast-aitajad 
kahjuks välistatud; peame 
ise hakkama saama . 

Tagantjärele tarkusest 
võib öelda, et pääsenud me
remehed oleks muidugi või
nud kõigepealt 

pa lmide a l l a saata. 
Või vähemalt Pärnu sana

tooriumisse. Viimast hiljem 
ka tehti . Aga ega laevaoma-
nikelgi olnud selles asjas 
enne mingeid koigemusi. 

Ainult see on ka küsimus, 
kas on hea s a m a õnnetuse 
läbiteinuid koos, n.-ö. ühe 
tuusikuga kuhugi puhkama 
saa ta . Ühtpidi on see hea: 
mõnd inimest s ee aitab, kui 
ta teab, et teisel on sama 

Erobleem ja s a a b sellest rää-
ida; näeb, e t teine saab 

hakkama — kül lap siis mi
nagi saan. Aga teistpidi see 
koos olemine j a üksteisele 
rääkimine võimendab. Iga
ühel on oma lugu. Kõik need 
lood on unikaalsed. Ja neist 
tuleb välja palju detaile, 
mida inimene jutustades 
hakkab üle elama. Kui ma 
k u u l a n ära ühe inimese loo, 
teise oma, ja kolmanda, ning 
kui m a olen vähegi vastuvõt
lik, empaatiline, siis elan ma 

need kõik läbi, j a see võimen
dab ka mu enda lugu. 

Igal juhul poleks pidanud 
pääsenud meremehi panema 
töökohtadele konkureerima 
CVironiale" oli j u b a komplek
teeritud kaks meeskonda, 
tööta oh jäänud "Estonia" 

ja kõrvaluuringuid. Need on 
väga aeganõudvad, pikad ja 
tüütud küsimustikud; inime
ne, kes tuleb ja kurdab, ei ole 
võib-olla valmis niisuguseks 
tegevuseks. Küll aga oleme 
teinud isiksuseliuringuid 
siis, kui on selgunud, et ini
mene on valmis muutusteks, 
valmis õppima. Siis on või
malik olnud reaalselt kätte 
näidata, kus on reservid, et 
uuesti a lustada. 

Kasutame üsna intensiiv
selt videotreeningut. See on 
puhtõpetusliku iseloomuga. 
Inimesele näidatakse video
kaamera vahendusel telepur
gi sees kätte, kuidas tema 
käitub, kuidas teised käitu
vad ja kuidas selles olukor
ras veel võiks käituda. See on 
suhtlemisoskuste treening. 
Kriisisituatsioonis kipume 
aina kasu tama ühte malli j a 
ei märka, et teised kasutavad 
muid, j a ei saa teistest ka 
hästi a ru . Videotreening 
aitab omandada uusi käitu
mismalle. 

Paar sõna ka 

ajakirjandusest 
seoses "Estonia" hukuga. 

Mulle tundub , et just Lääne 
ajakirjandus oli see, mis töö
tas halvasti. Nagu eelmiste, 
poliitiliste kriiside puhul on 
siia tuldud otsima vaatemän
ge tankidega, nii ka seekord 
tuldi sensatsiooni jahtima. 
Pääsenutelt maksku mis 
maksab intervjuusid saama. 
Võib-olla Lääne ajakirjandu
sega nii ongi, aga mulle tun
dub, et see oli kriisiolukorras 
kohatu. J a inetu oli inimeste 
vastuste suvaline interpre
teerimine, soov süüdistada, 
hirmus tahtmine olla süüd
laste leidmisel esirinnas. 

Meil töötas paljude inimes
te arvates hästi Kuku-raadio, 
hästi on räägitud selle opera
tiivsusest ja suhtelisest era
pooletusest. 

Ning veel ühest problee
mist, mis tuli koos "Estonia" 
hukuga. Selle aasta jooksul 
on liikluses ja muudes õnne-
tustes hukkunud umbes 
sama palju inimesi kui lae
vaõnnetuses. Aga "Estonia
ga" seoses vaadatakse kan
natanuid kui 

minge id er i l i s i in imes i . 
Teised õnnetud tunnevad 

end aga kõrvalejäetuina, 
nendega ei tegele keegi, neid 
ei aita keegi. Loodan, et krii
siabi süsteem, mis laevahu
ku tagajärjel käivitus, hak
kab töötama ka nende heaks. 
Oleks normaalne, et igaüks 
Eestis teab, kuhu pöörduda 
oma hädadega, mis tal on 
tekkinud psühhotrauma või 
soki tagajärjel. 

Kadestada ei ole "Estonia
ga" seotud kannatuste puhul 
muidugi midagi. Ka pole nen
de abistamisel tegemist üle
pakkumisega — vaieldama
tult oli see šokk. See, kui ei 
tea, kus on kalli inimese 
haud ja mida ta pidi viimsel 
pooltunnil läbi elama, jätab 
natuke teistsuguse jälje kui 
lähedase inimese surm omas 
voodis, omastest ümbritsetu
na. Kui on olemas matmis
paik, kuhu saab alati tagasi 
minna, siis saab teadvusta
da, et see inimene on tõepoo
lest surnud ja mina tõepoo
lest elus ning pean nüüd 
tema toeta toime tulema, 
ükskõik kui kallis ta mulle 
ka ei olnud. 

Soovitada teha kodus 
mõni mälestuspaik, korral
dada surnukehata matus ja 
luua kalmistul koht, kuhu ta 
justkui oleks maetud, et isee
nese jaoks fikseerida toimu
nu jäädavus ja lõplikkus — 
ikka jääb tunne, et see on 
enesepettus. Usun, et nende 
leinajate jaoks jääbki kalli 
inimese haud nende mõte
tesse. J a sinna tulebki neil 
tagasi pöörduda: see ongi see 
kont. Ehk polegi vaja seda 
kalmu, toda merre visatavat 
pärga. Võib lihtsalt istuda 
omaette, panna küünal põle
ma ja mõelda kalli kadunu 
peale. Usun, et see aitab 
sama palju. • 

Inimesed elavad leina väga 
erinevalt üle. Üldse on iga 
inimene unikaalne. Kas tuleb 
aeg, mil seda õnnetust vaa
datakse kui mälestust? Mõ
nel inimesel on see aeg juba 
tulnud. J a neil on see prob
leem, et kas teised inimesed 
ei arva neist halvasti, kui nad 
näiteks juhtuvad olema 
uuesti armunud — kas nad 
ei ole reetnud seda, kes jäi 
"Estoniale". 

Ma arvan, et 

igaühel o n õ i g u s olla 
õnne l ik . 

Elu peamine väärtus on 
elamine, ja mida paremini 
suudame oma elu elada, 
seda enam on meil anda teis
tele inimestele ja seda väär
tuslikum on meie elu me 
enda jaoks. See on kokkuvõ
te, mida tahaksin öelda kõi
gile, keda õnnetus on puudu
tanud. Pole vaja ena süüdi 
tunda, et täna ärgates ma ei 
mõelnudki selle peale, kes 
laeva jäi, vaid märkasin hoo
pis, et päike paistab ja lin
nud laulavad. Elu ju läheb 
edasi, see on täiesti loomulik, 
ja nii ta peabki minema. 

Muidugi jäävad hukkunud 
nende inimeste mälestusse. 
Aeg teeb kõik mälestused 
veel ilusamaks ja pühamaks. 
Ainult et elada tuleb reaalsu
ses, mitte mälestustes. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

TF© 
Kõigile meremeeste organi
satsioonidele 
Ringkiri nr. 192/S.74 
18. oktoober 1994 
Kallid kolleegid 
Parvlaeva "Estonia" mees
kond 

Te kõik olete kahtlemata 
teadlikud parvlaeva "Esto
nia" traagilisest hukust möö
dunud kuul. Paljud ITF-iga 
ühinenud organisatsioonid 
on juba saatnud oma kaas
tundeavaldused Eesti, Soo
me ja Rootsi ametiühingute
le. "Meiega ühinenud Eesti 
Vee transpordi töötajate Ame
tiühingute Föderatsioon on 
loonud toetusfondi katast
roofis hukkunud meremees
te perekondade abistami
seks. Nõu pidanud heatege-
vuskomitee juhatusega, 
otsustasin nõustuda sellesse 
fondi 50 000 $ annetuse te
gemisega. 

Iga ITF-iga ühinenud ame
tiühing, kes soovib annetust 
teha, võib toimida ITF-i kau
du, selgelt osutades, et see 
on määratud "Estonia" toe
tusfondile. Sel juhul me ta
game, €jt seda raha kasuta
takse otseselt meremeeste 
{>erede toimetulekuraskuste 
eevendamiseks. 

Eestis algatatakse nende 
perede nimel juriidiline me
netlus, kindlustamaks laeva 
operaatoreilt korraliku kom
pensatsiooni saamine. Oma 
Eesti, Soome ja Rootsi orga
nisatsioonide palvel on ITF 
põhimõtteliselt nõus andma 
rahalist toetust juristide pal
kamiseks, kes sellega tege
leksid. Hoiame teia asjade 
arenguga kursis. 

Vennalikult Teie 
David Cockroft, 

peasekretär 

Stockholm, november 1994 
Kallis hr. David Cockroft, 

tänan Teid teie austava 
kirja eest 18. oktoobrist 
1994. 

Tänan Teid väga väärtusli
ku annetuse 50 000 $ eest 
"Estonia" toetusfondi ning 
palun edasi anda siiras tänu 
ka heategevus komiteele. 

Parvlaeva "Estonia" traagi
line hukk oli suur kaotus 
Eesti riigile ja tema rahvale, 
mistõttu hindame väga kõr
gelt ITF-i osavõtlikkust ja ra
halist toetust. 

Kogu selle aja, mil meie 
maa oli okupeeritud, tunnus 
tas ja abistas ITF meid alati 
meie võitluses vabaduse eest. 
ITF võttis Eesti Meremeeste 
Uniooni eksiilis oma liikmeks 
ning andis meile võimaluse 
mitmesugustel konverentsi
del oma probleeme tõstatada. 
Oleme vaga tänulikud jätku
va abi eest. 

Palun Teid Eesti rahva ia 
meremeeste nimel edasi anda 
meie siiras tänu juhatusele, 
komiteele ja kõigile liikmete
le. 

Austusega teie 
Eesti Meremeeste Unioon 

Karl Matson, 
peasekretär 
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"Memento Estonia 
"Memento Estonia" esi

mees ANDER PAEORG, 
alustagem teie organisat
siooni loomise algusest. 

25. novembril 1994 tuli 
kokku hukkunud meremees
te omaste ja pääsenud mere
meeste üldkoosolek. Selleks 
ajaks oli selge, et kindlustus
kompanii ei ole huvitatud te
gelema meeskonna kindlus
tushüvitiste probleemidega. 
Seepärast otsustati sel koos
olekul luua "Memento Esto
nia". Praegu on meil 187 lii
get. Aga me ei seisa ainult 
nende inimeste eest. Nüüd
seks on meremeeste 512 lä
hisugulast meid volitanud 
tegelema oma nõudeõiguse
ga. 

"Memento Estonia" regist
reeriti tänavu 13. jaanuaril 
Tallinna linnavalitsuses. Te-

ime "Memento Mare" info-
eskusega lepingu ja asusi

me siia nende juurde. Neil on 
ITF-i ostetud arvutid ning si
sus tus , ja me saame neid ta
su ta kasutada. 

Algul oli kõik nagu kännu 
taga: kindlustusselts "Skuld" 
ütles, et meremeestele on 
ette nähtud vaid kompensat
sioon, mis tuleneb kollektiiv
lepingust. Aga kui hakkas 
selguma meeskonnale ja rei
sijaile makstavate summade 
vahe, selgus, et olukord on 
väga drastiline. Suurim väl
jamakse reisija lähisugulas-
tele on Eestis olnud 3,8 mil
jonit krooni, ja suurim sum
ma, mida võiks saada 
meremehe pere, on 10 korda 
väiksem. 

Ent meie advokaadid Aare 
Tark ja Harras Lään Eestist, 
Karin Grauers Rootsist ja 
Eisten 0 r e Norrast on aktiiv
selt asjaga tegelenud. Nende 
ja Eesti Merelaevanduse sel
gitused, et tegemist oli veda
ja vastutusega, viisid meid 
kevadeks nii kaugele, et 
"Skuld" nõustus: neil tuleb 
ikkagi tegeleda ka mere
meeste probleemidega. 

"Skuld" on majandusette-
võte, ja lihtsalt heast tahtest 
nad muidugi ei maksa. Ent 
nad pidid aktsepteerima 
"EstlineT kui vedaja vastu
tust — laevapere oli seal tööl, 
ja seetõttu ei kehti nende pu
hul Rootsi, vaid Eesti sea
dus. See aga on niipalju ko
narlik, lünklik ja mitmeti tõl
gendatav, et läks tükk aega 

jutustab uniooni president, 
pensionil kapten Karl MAT
SON: 

Uniooni sündimine oli nii
moodi, et kui Teine maailma
sõda lõppes, jäid need Eesti 
laevad, mis Stalini kutsel ta
gasi ei läinud, suuremalt 
osalt Inglismaale. Sõja ajal 
olid need võetud sõjatrans-
porti. Nüüd otsiti nende lae
vade omanikud üles, ehkki 
enamik neist oli Siberis, kas 
elus või surnud, seda ei tead
nud keegi. Inglise transpor
diministeerium tegi kõigile 
neile laevadele, mis põhja 
polnud läinud, korraliku re
mondi ja maksis kogu sõja
aja eest üüri ka veel. Mis aga 
põhja oli läinud, need lae
vad maksti kindlustuspoliisi 
järgi välja. Kui see kõik klaa
riks sai, oli Inglise pankades 
suur hulk endist Eesti kapi
tali. 

Aga Moskva käpp oli kohe 
peäl: kõik Siberisse viidud 
aktsionärid olid kindlaks 
tehtud, ja nende osa maksti 
venelastele välja. Inglismaa 
tegi ju kõik, mida venelased 
aga soovisid. 

Kuid laevad sõitsid edasi. 
Sõja ajal hävis nii palju ton-
naaži, et iga laev tegi siis 
head äri, peaasi, et vee peal 
ujus. Siis löödi ka rahad 

selgitamaks, mida see üldse 
kujutab. Praegu ongi nii, et 
ühelt poolt meie juristid, tei
selt poolt "Skuldi" palgatud 
"Heta" advokaadibüroo tõl
gendavad seda erinevalt. Sel
lest ka viivitus. 

Suvest saadik oleme siiski 
saanud koguda ankeedilaad-

seid nõudevorme (ka nende 
kooskõlastamine võttis 
peaaegu kuu), mille lõpus 
inimene volitab "Memento 
Estoniat" ja selle poolt kinni
tatud advokaate end esinda
ma. Nüüd on viimasedki 
neist kaante vahel; nii meie 
kui "Heta" advokaadid on 
need korduvalt läbi vaada
nud, teinud oma märkused 
ja need teostanud. 

Loodan, et "Estline" lülitub 
oma advokaatidega töösse 
hiljemalt detsembriks. Tege
mist on ju kolmepoolsete lä
birääkimistega: kannatanud, 
keda esindavad "Memento 
Estonia" ja rahvusvaheline 
tugigrupp Magnus Sumbergi 
juhtimisel, vedaja "Estline" 
ja vedaja vastutuse kindlus
taja "Skuld". Kui oleme 
"Skuldiga" ühele poole saa
nud, peame hakkama läbi 

rääkima "Estline'iga", ma ar
van, et selle Rootsi poolega. 
Nemad on mitmel puhul oma 
kõrgete juhtide suu läbi öel
nud, et kui peaksid jääma 
väga suured vahed neis väl-
jamakstavais hüvitustes, siis 
ollakse valmis vahe kompen
seerima. 

Võrdleksin läbirääkimiste 
käiku kurvilise metsavaheli-
se teega: kuidagi ei oska täp
selt öelda, millise kurvi taga 
on finiš. Olen selle aasta 
jooksul muutunud väga 
skeptiliseks. Vahel on nii, et 
püüad-püüad, aga sõtkud 
nagu vati sees. J u h a läbirää
kimiste alustamisega oli 
tegu. Mais siis algasid. 14. 
septembril oli Arlanda len
nuväljal väga esinduslik 
koosistumine: "Skuldi" vas
tutavad juristid, "Estline", 
meie. Seal tehti pressiaval-
dus, et läbirääkimised lõpe
tatakse 30. oktoobriks, ja 
sellest on tulnud palju sega
dust. Ise ma küll ei uskunud 
seda tähtaega, kui vaatasin 
paljude küsimuste puhul 
"Skuldi" meeste siiralt imes
tunud nägusid. Täna on 17. 
november, ja veel läheb aega. 

Plaanis on "Memento Esto
nia" juhatusega pöörduda 
otse "EstlineT juhatuse ja 
"Skuldi" poole kirjaga: meie 
kui diletandid, mitte juristid, 
vaid kannatanute lähedased 
küsime, kaua see asi veel 
võiks väldata 

Ühesõnaga seis on selli
ne, et merelaevandus on 
oma töölepingust lähtuvad 
hüvitused välja maksnud, 
aga need, mis meremehed 
reisijatega võrdsustaks, on 
veel maksmata? 

Nii tume see tulevik nüüd 
ei ole, et võiks öelda: seda ei 
tulegi. Kõik on väitnud, et tu
leb. Aga mille põhjal? Eksis
teerib määrus nr. 172. mille 
alusel käivad läbirääkimi
sed. Pehmelt öeldes on see 
üks kummaline määrus, mis 
tegelikku olukorda ei arves
ta. Reisijate puhul ei tehtud 
vahet, milline oli hukkunu 
sissetulek, aga laevapere pu
hul on see määruses oluline 
faktor. 

Madruse lapsi peetakse 

odavamaks kui tüürimehe 
omi? 

Nii sealt välja tuleb. See ei 
ole muidugi õige lähtekoht. 

J a veel: kui inimene pää
ses, elu on sees ja luud-kon-
did enam-vähem terved, siis 
selle määruse järgi pole talle 
midagi ette nähtud. 

Kuigi ta võib olla kaota
nud töövõime meremehe
na? 

Jah, isegi sel juhul . Aga 
põhjus võib ju ometi olla — 
puht-psühholoogiline näi
teks. 

Ka sellega ei saa mitte kui
dagi nõustuda. 

"Skuld" ongi kaalunud hü
vitada selle määruse ja põhi
seaduse §25 puudujäägid. 
(Igal kodanikul on õigus kae
vata kohtusse talle kahju te
kitanud organisatsioon jne.) 
Kohtu kaudu asju ajades 
kaotaksid "Estline" j a 
"Skuld" aga märksa rohkem 
kui kokku leppides. 

Oleme mõlema läbirääki
mispartneriga kokku leppi
nud, et ei hakka ajakirjandu
ses üksteist tõrvama. Aga 
see oli siis, kui puud haljen
dasid. Nüüd on lumi maas, 
kuid juhtunud pole ikka mi
dagi. Üha väsitavam on istu
da siin mingi partorgina, kes 
peab ajama lihtsalt ümmar
gust juttu. 

Missugused on "Memen
to Estonia" muud funkt
sioonid? 

Enamik on raha-asjad. 
Veebruaris kohtusime Põhja
maade Transporditöötajate 
Föderatsiooni presidendiga; 
tema kaudu laekus meie ar
vele 19 000 $. See oli n.-ö. 
vältimatu abi, mis maksti 
välja pensionäridele ja laste
le. 

Mais laekus veel 39 000 $. 
Püüame abi anda võimali
kult paljudele ja järelikult on 
need suhteliselt väikesed 
summad. Tahaksime, et ini
mestel ei kaoks tunne, et 
mitmel pool maailmas mõel
dakse nende peale. Iga konk
reetse saaja oleme annetaja
tega läbi arutanud; maksa
me Ühispanga kaudu. 

Teisest summast oleme 
jätnud 15 000 $ inimeste re-

uusi tankereid ja tegid neist 
õlilaod. 

Nii et laevandus oli omade
ga jälle otsas jn pidi algusest 
peale hakkama. Uuesti ha
kati väiksemaid laevu tege
ma. Nüüd suutsid ainult kõi
ge uuemad ja paremad kon
kureerida. Ka meie mehed 
hakkasid neid koos rootslas
tega ostma. 

habilita ts iooni jaoks sana
tooriumis "Viiking" ja mujal. 

180 000 kr. tuli ujuvkoos-
seisu ametiühingu kaudu. 
See raha, nagu ma aru saan, 
on kogutud laevadelt, Eesti 
meremeestelt. See laekus 
koos nende soovitatud 5 pe
rekonna ja ühe pääsenud 
meremehe nimega. Arvan, et 
nad lähtusid sellest, kes 
on/olid ametiühingu liik
med. 

55 000 kr. kulus niisiis 
neile inimestele; ülejäänud 
125 000 krooniga võisime ta
litada oma äranägemise jär
gi. Pidasin nõu ka kontoriga, 
kus olen niikuinii asju aru
tanud. Lähiomakseid on üle 
500, nendele ei tasunud jao
tada. Otsustasime selle jaga
da 34 pääsenud meremehe 
vahel. 

Objektiivsuse huvides 
pean ütlema, et alguses sai
me ka "Estlinellt" oma tege
vuse toetuseks 50 000 kr. 
jooksvateks kuludeks, fee 
käin siin küll tööl, aga palka 
ei saa. Pole mõtet annetuse
na tulnud raha maksudena 
riigile maksta. "Memento Es
tonia" kulutusteks on 65 000 
kr. läinud; pool sellest on 
ruumi rent "Memento Mare
le". Stockholmis olen käinud 
vähemalt 10 korda, koman-
deerim iskulud on olnud 
10 500 kr. "Estline" on või
maldanud sooduspileti; kord 
oli tarvis ka lennukiga käia. 
Postikulud on samuti suu
red. 6. novembril oli jääk 
247 000 kr. 

Usun, et need 50 000 $. 
millest ITF teavitas Rootsis 
asuvat Eesti Meremeeste 
Uniooni, on meile laekunud 
rahade hulgas. 

Kas teie organisatsioon 
jääb püsima v õ i o n ajutine? 

Eks seda otsustab üld
koosolek. Detsembri alguses 
tahaksime selle kokku kut
suda ja finantsaruande esi
tada. Siis on ehk juba ka mi 
dagi konkreetset asjade 
arengu kohta rääkida — no
vembri lõpul on jälle üks lä
birääkimiste voor. 

Suvel oli meil Mereklubis 
kolm nõupäeva. Siinkohal 
tahaksin härra direktor Bai-
bakovile tänu avaldada, et ta 
meilt ruumide kasutamise 
eest tasu ei võtnud. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Aga sellest, kuidas õieti 
Eesti Meremeeste Uniooniga 
oli, räägin siis edasi, kui lä
hematel kuudel Eestisse tu
len. 

Härra Matson! sõnul on 
Eesti Meremeeste Unioon 
igatahes praegugi Rahvus
vahelise Transporditööta
jate Föderatsiooni (ITF) 
liige ja esindab seal Ees
ti laevandust uhkesti 
edasi. 

Eesti Meremeeste Unioon 
andis välja eesti meremeeste 
teenistusraamatuid, esialgu 
Eesti-aegsete pappkaantega. 
Kui need otsa said, tehti 
moodsam, kollaste kiletatud 
kaantega juurdetrükk Inglis
maal. Karl Matson sõitis oma 
vanemat tüüpi, veel siniste 
pappkaantega teenistuskir-
jaga merd kuni 1986. aasta
ni. Kaptenina allkirjastas ta 
enda peale- ja mahamuns-
terdamise ise, allkirja kinni
tamas eri kujuga ja mitme
suguste naisenimedega lae
vade pitsatijäljendid. 

Eesti Meremeeste Uniooni 
liikmeraamatuid jätkuks 
uutelegi liikmetele, paraku 
on praegused uniooni liik
med kõik pensioniealisteks 
saanud. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Välis-Eesti laevandusest ja Eesti Meremeeste Unioonist :i laevandusest ja Eesti B 
kokku ja hakati väiksemaid 
laevu ostma ning paranda
ma. Kontrollorganite nõud
mised ei olnud siis muidugi 
praegusaja tasemel, aga lae
vad igal juhul ujusid. 

J u b a mõne aastaga tekkis 
nii palju laevu, et oli tarvis 
uniooni — vajati organiseeri
tud meremehi. Ühel ajal oli 
meil liikmeid kaks ja pool tu
hat ning kontoris 4—5 ini
mest. Hiljem tulid juba ka 
paremad laevad; tehti roots
lastega lepinguid ja sõideti 
nende liinide peal. 

Miks oli tarvis uniooni? 
Meil ei olnud lippu, see oli 
see peamine asi. Meie lipp oli 
ju ära võetud, ja nii sõitsid 
meie laevad vabalippude — 
Panama, Libeeria. Kostarii-
ka, Malta, Liibanoni jne. — 
all. 

Hiljem pidi olema nn. sini
ne kaart, mis tõestas, et lae
vameeskond saab korralikku 
töötasu ja elab korralikes 
tingimustes. Selleta ei and
nud keegi sulle lasti. ITF-iga 
oli meil kollektiivleping, ja 
igale meie uuele laevale kir
jutati seal sinine kaart välja. 
Seda pidi kord aas tas uuen
dama. J a laev pidi olema 
klassifitseeritud. Lipp ei tä
hendanud midagi, kõik pidi 
ikka olema samamoodi nagu 
igal pool mujal. 

Laevadel oli palju väike-
osanikke, aga suurreedereid 
oli ikka ka — neid, kel 3—4 
laeva. Meie laevades pidi ole
ma vähemalt 25% eestlasi ja 
juhtkond samuti tingimata. 
Ka nendega, kel olid selleks 
ajaks muude riikide passid 
taskus, arvestati kui eestlas
tega. Pärast sõda oli eestlas
tel 38 laeva, üldse aga käis 
sõjajärgsel ajal eestlaste 
käest läbi 65-67 laeva. 

Aga enam-vähem 10 aas
taga hakkas maailmas 
kaubandus tagaspidi mine
ma, ja väikeste laevade 
jaoks ei olnud enam kaupa. 
Palgad läksid kõrgemaks, 
aga kahe- ja kolmetuhande-
tonnistel laevadel olid suu
red meeskonnad ja suured 
juhtkonnad. Turg sõi nad 
välja. 

Sel ajal hakati suuri laevu 
, ehitama. Saadi vägevaid 

pangalaene ja ehitati. Kui 
Suessi kanal 50-tel aastatel 
kinni löödi, oli vaja ookeani-
laevu. Siis tulid kahesaja- ja 
kolmesajatuhande tonnised 
laevad. 

Kui siis 70-tel Suessi ka
nal uuesti lahti tehti ja ära 
puhastati , ei ostnud enam 
keegi suuri laevu. Oli juhtu
meid, kui uued suured lae
vad jäid seisma ja jaapanla
sed ostsid vanaraua hinnaga 
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Aasta "Mare Balticumil » * 

Pidupoolel 
Oli selline õhtu, kui võis 

öelda, e t "Mare Balticumil" 
on eestlaste pidu. Laeva baa
ris tantsisid hästiriietatud 
paarid. Ansambel "No prob-
lems" mängis maksujõulises 
eas publ iku noorpõlvemuu-
sikat. Keegi polnud purjus 
ega lõbutsenud teisi häiri
des. 

Inimesed olid rebinud end 
tavamiljööst välja, lä inud rei
sima j a veetsid oma laupäe
vaõhtut kahekesi. Pesupese
mise ja söögitegemiseta õhtu 
andis s ä r a juurde daami
dele, pintsakus sirgunud 
selg m u u t i s mehigi härra
deks. 

Ülekaalus olevat olnud 
Eesti reisijad — n ü ü d on 
siingi pikapeale t un tuks saa
nud s õ n a kruiis. Võimalus 
sõita poolteiseks ööpäevaks 
kodunt eemale, n ä h a j a ko
geda midagi uut j a lihtsalt 
lõõgastuda. Meeldiv oli vääri
kus, millega seda teht i . Kui
gi laevakassale mõjub vä-
nemsoliidne seltskond võib
olla paremini. 

Kaubandus poolel 
Intendant Bjarne Birni sõ

nul leidis oktoobrikuine odav 
koolivaheajareis h e a vastu
võtu. S e l ajal oü eriprog
ramm: auhindadega orien
teerumismäng, kohtumine 
kapteniga roolikambris, 
mänge väikestele j a suure
maile. Pallimeri muidugi ka. 

Varem matkelisi veel ei ol
nud, olid vaid need, kel tin
gimata vaja sõita. N ü ü d aga 
tullakse meeleldi k a matke-
U-le ja jõulueelseid reise tel
litakse samut i ohtrasti. Laev 
hakkab jälle täis saama, 
kusjuures sel aastal on ena-
m isti ülekaalus Eest i reisi-

jad. 
Lauljad-pillimängijad on 

laeval vaheldumisi Eestist ja 
Rootsist, varieteegrupp on 
Eestist. Kui aga mõni esine
ja reisijaile ja laevaperele ei 
meeldi, siis teda tagas i ei 
kutsuta. Ent pubis laulnud 
šotlane paistis meeldivat — 
võlus publ iku üldteada laule 
kaasa laulma. Ansamblid so
bitavad tantsumuusikat 
publiku järgi, aga k u i noori 
ja veidi vanemaid on pooleks, 
•siis on mõlemale sobivat ras
ke leida — eraldi diskosaali 
pole. 

Laevakaubanduses on 
ülekaalus mõistagi välismai
ne kaup. Kuigi leiba, juustu, 
Saku õ l u t ja "Pauligi" kohvi 
on ning k a kalendri— j a kel-
latundmine olevat varusta-
jail paranenud, on kvaliteet 
ja tihti hindki veel kõikuv. 
Eesti l i ha ja kala h innatõus 
sunnib neid kaupu Soomest 
ostma. Tähtsaimaks peetak
se, et müügi l oleks hea kaup 
õige hinna eest. 

Raha toob laevale nii 
rootslane kui eestlanegi, kui
gi mõistetavalt seni vähem 
kui rootslane. Ent järjekind
lalt püü takse rõhutada, et 
tegu on Eesti laevaga — info 
andmine j a emakeelne koht
lemine o n odavaim, aga tõ
hus moodus eesti reisijatega 
arvestada. 

Varem 15 aastat "Vikini; 
*Line's" töötanud ahvena-
maalane Bjarne Birn kiida!) 
oma laevaperet. Et o n noor. 
püüdlik j a õpihimuline ninu 
tema t u n n e b end selles selts 
konnas hästi . 

"Mare Balticumil" proovi
takse muja l laevafirmades 
tuntud alt-üles demokraa
tiat. Et osakonnakoosoleku-
te protokollides* kirja pandud 
ettepanekud jõuaksid laeva 
juhtkonna iganädalastele 
koosolekutele ning sealtkau

d u operaatorfirma mõlema 
poole kontorilauale. 

Aastaga on "Mare Balticu
mil" mõndagi muutunud. 
Laev on ümber ehitatud, 
n ü ü d on see ilusam ja ohu
t u m . Inimesed oskavad j a 
teavad rohkem nii keeli kui 
k a teenindusnippe. Bjarne 
Birni arvates ei lähe "Esto
nia" kunagi üle. Ent mida 
rohkem aega möödub, seda 
enam on see mälestus, mis ei 
unune , kuid ei takista tööd. 

Intendant Bjarne Birn 

Esimesest päevast peale 
laeval olnud alati heatujuline 
informaator Anneli kiitis hu
vitavat tööd j a sõbralikku 
laevaperet. Kuigi see aasta 
on kontorilaua tagant laeva
le tulnule selgeks õpetanud, 
milline on pikk ja milline lü
hike laine, mis und häirib, ei 
tekita soe siiski hirmu. J a 
laevatööl on oma võlu. 

Kõige all 
Masinaruumis võis vahis 

o lnud mehaanikult Sergeilt 
j a motoristilt Andreselt küsi
da , mida on nad tegemata 
j ä tnud . Rootsis leidub arva
ja id , et Eesti masinamehed 
polevat laeva ülevõtmisel va
rasema masinameeskonna 
käes t küllalt põhjalikult õp
p u s t võtnud. 

Niisugune arvamus masi-
namehi mõistagi pahandas, 
s e s t Rootsi mehaanikute 
ametikoolituse kõrval on 
meie omad kõrgkoolidiplomi-
ga insenerid. Rootsi masina
ni eeskonnaga koos oli sõide
t u d esmalt kaks nädalat 
Vaasa—Umeä liini. Seejärel 
j ä id konsultandid pooleks 
aas t aks Eesti laevale. Kui 
n a d selle ajaga veel midagi 
õpetada ei jõudnud, mis see 
s i is olla võis, küsiti vastu. 

Hiljem uuest i külla tulnud 

rootsi kolleegid imestanud 
masinaruumis — olete ikka 
tublid küll, kui nii palju tööd 
olete ära teinud. Praegu ei 
sarnane masinaosakond 
kuigivõrd Naantali dokis 
nähtud nõgiõliste ruumide
ga. 

Laeva sünnipäeva 
peeti ü s n a tagasihoidli

kult: laevaperele tehti tort, 
reisijaile pandi sõnagi lausu
mata Stockholmis pileti va
hele talong, millega kutsuti 
firma kulul baari laeva sün-
nipäevakokteili jooma. Niivii
si võis juhtuda , et mõni rei
sija alles kodus avastas, et 
oli sünnipäevapeol olnud. 
Laevaperel on aga nüüd ehk 
möödas esimene, raskeim 
etapp. 

Ülal 
Kapten ERICH MÕIK, 

kuidas "Mare Balticumi" 
esimene aasta Rootsi-liinil 
on läinud? 

Aasta on kuratlikult pikk 
ja kuratlikult lühike aeg. On 
olnud küllaltki raske ja kül
laltki huvitav. J a muljeteroh-
ke. Eks esimene etapp oli 
kõige raskem. Pool aastat oli
me pinge all. 

Tundsite end ajakirjani
ke ees nagu siili okaste ot
sas? 

Eestlaste tase võrreldes 
rootslastega — see oli see kü
simus, mis huvitas. Ja teine 
asi: mis ikkagi juh tus "Esto
niaga". Aga meie ei ole eks
perdid. Võin ainult kitsas 
ringis oma arvamust avalda
da, avalikult mitte, sest see 
lähtub ainult mu arusaama
dest ja intuitsioonist. Selle 
põhjal eksperdina mingeid 
hinnanguid anda oleks vale. 
Aga eks neid küsimusi mui
dugi esitati. 

Rohkem kartsin ametivõi
mude poolt jala taha pane
kut, aga seda ei tulnud, ju
mal tänatud, üldse. Erinevad 
rootsi lootsid küll suhtuvad 
mitmel eri moel. Oleneb isik
susest. Mõni, nagu eile 
Benny Pettersson näiteks, 
suhtub igatpidi normaalselt, 
paremat ei saa soovida. Aga 
mõni on kas arg — kardab 
vastutust — või nii ennast 
täis, et üüeb kogu oma käi
tumisega: eestlane ei kõlba 
kuhugi. Noh, kui keel täiesti 
omaseks saab, hakkame 
meiegi lootsita sõitma. 

Nüüd on kuulda olnud 
veel üht süüdistust — "Es
tonia" masinameeste koh
ta, et need ei õppinud 
rootslastelt kõike, mida 
oleks võinud. 

"Estonia" kohta ei tea rää
kida. Aga kui rootslastelt 
"Nord Estoniat" üle võtsime', 
oli rootsi mees täpselt kaks 
ette nähtud nädalat kohal ja 

ei päevagi rohkem, "Dianal" 
niisamuti. J a nende suhtu
mine oli üsna terav. Aga lae
vad sõidavad — mehed on 
laeva tundma õppinud. Minu 
jaoks on see uus süüdistus. 
Kas jälle ametiühing? Ega 
keegi rääkijaist pole ju ise 
laevas käinud ja näinud, 
kõik põhineb kuulujuttudel. 
Me võiksime ka rääkida, et 
rootsi meremehed ei oska 
oma tööd, panid "Silja Euro
pa" kaks korda kinni. 

Rootsi meresõiduamet võt-

Kapten Erich Mõik 
tis meie eksamid vastu, käis 
kontrollimas. Pretensioone 
pole. 

Meie noorem põlvkond 
on kõik kõrgharidusega. 
Võiksime ka öelda: mis nad 
ärplevad, ise kolm aastat 
koolis käinud... 

Haridus ja haritus ja prak
tiline kogemus — kõik on 
tähtis. Laevad liiguvad? Lii
guvad. "Estonia" katastroofi 
sarnast pole siin enne olnud 
j a ehk ei tule enam ka. Mees
kond võis teha vigu, aga mit
te see ei vünud laeva põhja; 
katastroofi alged olid ikka 
laevas, mida meie pole ehita
nud. See oli lõppfaas. Aga 
enne seda oli kõik kogune
nud ja kogunenud. Miks ei 
informeeritud, kui sama asi 
j uh tus "Dianaga"? 

Kui niisugune asi antak
se laevaomaniku uurida, 
siis on tema huvi muidugi 
jätta see fakt firma sisse. 
Ka meil ei kohusta seadus 
sellisest asjast teada and
ma. 

Et muudkui mingu laev 
põhja, koos inimestega?! On 
ometi ka üldisemad huvid 
kui firma omad! "Diana" kap
ten on õnnelik inimene, ütles 
keegi. Sel hetkel, kui "Dia
nal" lukud rebestusid, oli va
nemtüürimees autotekil. Aga 
kui juba informatsioon oli 

Ka sünnipäevaööl olid nad tööl, nagu paljud teisedki. 

olemas, sai ka vastavalt te
gutseda. Kogu lugu — neil 
lihtsalt vedas. "Estonial" ei 
olnud sel hetkel vanemtüüri
meest seal, oli vaid vähimad -
rus. 

Ei ütleks, et meie laeval 
terve aasta oleks "Estonia" 
pitseri all läinud. Kolm-neli 
esimest kuud küll. J a hiljem, 
siis kui olid need kaks mä-
lestusreisi — need mõjusid 
meeskonnale. J a aastapäev 
oli mu meelest kõige raskem. 

Kas kõik see kriitika on 
sundinud ennast eriti heast 
küljest näitama? Trotsli
kult näitama, et suudame 
eriti hästi? 

Töötame ühte moodi. Ol
gem ikka realistid: igas töös 
esineb vigu, 100% ära hoida 
ei ole võimalik. Ehkki mui
dugi peab selle poole püüdle
ma. 

See on vale arusaam, et 
enne tegime halvemini tööd; 
"Estonia" hukkus, ja siis 
hakkasime paremini tegema. 

Trotsi on ehk nii palju, et 
hulk mehi oleks võib-olla 
ameti maha pannud, aga 
jus t trotsist on edasi tööta
nud. 

Millal siis "Estonia" vari 
teie laeva pealt kaob? 

See ei lähe kunagi ära. Lä
heb ainult väiksemaks. "Est-
line'ile" jääb see vari, üks
kõik mis laev see ka ei oleks. 
Üldse jääb vari Läänemere 
laevaliiklusele pikalt peale. 

Nii mulle tundub. 
Missugune on nüüd lae-

vapublik? 
See ei sõltu meist j a võib 

väga erinev olla. 750—800 
reisijat novembri algul oli ül
latavalt palju. See oli kooliva
heaja lõpp ja tehti spetsiaal
sed pakkumised lastega pe
redele. Praegu on tavaline 
publik. Vaatame, mis jõulu
de ajal tuleb — see on niivõrd 
hea pakkumine eestlastele. 
140—180-seid gruppe on ka 

juba rootslastest. Praegu tu
levad noored ja tulevad va
nad. Aga need. kes sõitsid 
"Estoniaga" — keskealised, 
küllalt maksujõulised — ei 
ole tagasi tulnud. Ega tulegi. 
See on juhtunud, ja ei aita 
siin uss i - ega püssirohi. 
Minu meelest. 

Rootsi turg on praegu kin
ni. Mitte ainult meie, vaid ka 
Silja ja Vikingi jaoks. Sinna 
pole midagi teha. Reisijate 
arvu kasv on vaid lühikesel 
Turu—Stockholmi liinil; Hel-
sinki—Stockholm ja Tal
linn—Stockholm on mõle
mad võrreldes möödunud 
aasta sama ajaga reisijaid 
kaotanud. Rootslased, kes 
pole harjunud tragöödiatega, 
on jätkuvalt šokis. 

"Mare Balticumil" on kõik 
eestlastele orienteeritud, ala
tes meeskonna esitlemisest 
— seda teeme ainult Tallinna 

Eoolt minnes. Täpselt kaks 
olmandikku reisijaid on 

eestlased. 
Kuidas sujub koostöö 

mõlema poole kontoriga, 
kas laeva nõudmisi arves
tatakse? 

Oleneb, millised on nõud
mised. Eelarve on paigas. 
Aga näiteks sisse oli planee
ritud üks avarii, olnud on 
aga kaks. Elu on elu, kui tur
biin ikka laiali lendab, siis 
tuleb see kinni maksta. Järe
likult kusagilt kulusid kärbi
takse, et eelarve sisse jääda. 

Ei saa öelda, et erilisi 
probleeme oleks. Pärast tur
biin iavariid on pisuke kok
kuhoid hakanud. Väike tule
kahju oli ka veel, mis sai ilu
sasti ära kustutatud. Seal on 
ka omad kahjud. See andis 
võimaluse kontrollida mees
konna valmisolekut, aga ega 
nii kallist kontrolli küll po
leks vaja. Tegutseti isegi üle 
ootuste kiiresti. Avaldasin 
neile, kes sellega tegelesid, 
kiitust, ja kontorist anti nei
le preemiat ka. 

Kas laeva liinilemineku 
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aastapäeva ka t äh i s ta t i ? 
Peod j u liidavad kollektiivi, 
j a t äh t i s on, e t igaüheni 
jõuaks teadmine , e t juh t 
kond oma inimesi meeles 
peab. Kuulda on olnud, e t 
kogu laevapere pidusid 
iga tse takse . 

Aastapäeva tähistas mees
kond ühise tordiga. Pärast 
tehti veel minu meelest juur
de. Aga paljukest neid on, 
kes jaole said — reisijad hak
kasid parajasti peale tulema. 
Mõlema poole terminaalid 
saatsid lilled. Nii tähistasi-
megi. 

Meie oleme välja kuuluta
nud valge laeva. Mis on 
pidu? N kogus alkoholi, drin
giga tehakse tuju lõbusaks ja 
tantsitakse. Ainuke kord, kui 
meil tuleb sümboolne klaas 
šampanjat, on uu t aastat 
tervitades. Peale selle, meil 
pole meeskonna puhkeruu
miga See on suur viga. Algul 
andsime ise kaks kajutit ära, 
kuhu tehti ambulatoorium ja 
hospital. Siis võeti veel ka
heksa, tehti kauplus suure
maks, siis spordisaal ja kaks 
sauna . Lubati midagi aseme
le teha — tänaseni tegemata. 
Nüüd küsitakse veel kaht 
kajutit ja öeldakse, et teeme 
nendest teile puhkeruumi. 
Kahest kajutist... Olen selle 
vastu, siis peaksime hakka
ma reisijatekajuteid okupee
rima. 

Ka ei ole absoluutselt nii
sugus t kellaaega, mil pidu 
teha. Kell 4 hommikul?! 12 
päeval pole ka mingi õige peo 
aeg. J a peale selle: minu 
subjektiivne arvamine on, et 
kaks nädalat tööd on kõik 
tööaeg. Kui jä tkub veel aega 
pidutseda, siis on tööd vähe. 

Pidude pooldajad on roh
kem need, kes muidu maal 
töötanud, nemad on sellise 
asjaga rohkem harjunud. 

Laev on aastaga palju 
m u u t u n u d , aga kuidas on 
laevapere konsolideerumi
se j a omavahel i s te suhete
ga? 

Eks igas kollektiivis ole 
omad probleemid, aga põhili
selt on kõik kulgenud nor
maalselt. See on küllaltki 
hea meeskond, kes oskab 
päris hästi tööd teha. Siin ei 
tohiks erilisi probleeme tek
kidagi. Aga need, mis teki
vad, arutatakse nüüd kord 
nädalas juhtkonna koosole
kul läbi. Mul on siin ees 42. 
protokoll, 43 . arutamine oli 
pühapäeval. Põhiline on see, 
et ükski alt tulnud informat
sioon ei kao, asja tuum võe
takse välja ja see jõuab tolle
le tasemele, kus vastavat 
probleemi lahendatakse. 

Kas igaühe kohustused , 
õigused j a vas tu tus on täp
sel t t e a d a ? 

Arvan, et selles suhtes on 
veel küllalt palju teha. Mitte 
kõigil tehnilise poole perso
nalist pole veel selgelt mää
ratletud töökohustusi. Aga 
põhimõtteliselt on hierarhia 
paigas. Natuke segaseks teeb 
asja rootslastele olemasolu 
meeskonnas, nende juriidili
se s taatuse määramatus lae
val. Aga küll ka see tuleb. J a 
rootslasi jääb kindlasti ka 
vähemaks, praegu on seitse. 

Kas kollektiivi juh ina 
o le te saavuta tud tulemuse
ga r ahu l? 

Üldiselt, laias laastus — 
jah. Paljudes detailides mui
dugi mitte. Mul on oma ette
kujutus, mida tahaks saavu
tada. Paljud asjad on: 
nokk kinni, saba lahti. Aga 
need detailid ei ole nii mää
ravad. 

Kollektiiv on põhi tuumi
kus jäänud paigale. Eriti heä 
meel on, et paigale õn jäänud 
tehniline pool, sest selle va
hetamine on kõige raskem 
asi. 

Mari Vamba 
Madli Vit ismann 

Merehariduse alane nõupidamine 
haridusministeeriumis sat
tus ettekavatsematult otse 
selles valitsusasutuses tek
kinud hetkelisse interregnu-
misse: 6. novembri keskpäe
val vana minister, kelle käsk
kiri igal haridusalal kõiki 
neid nõupidamisi (merendu
se oma oli esimene) tegema 
kohustab, enam ei töötanud 
j a u u s minister veel ei tööta
nud, vähemalt aktiivselt mit
te. Riigiasutus ise mõistagi 
funktsioneeris, ja oli, algul 
mitme ametniku, hiljem eel
kõige otsese korraldaja, tea
duse j a kõrghariduse osa
konna nõuniku Märt Aaslai-
diga ka esindatud. 

Osavõtjaid oli 21-st enam 
või vähem merendusega seo
tud organisatsioonist— ette
võttest—institutsioonist, 
kokku 38 inimest, paljud 
neist küllalt kõrgel ametipos
til olijad. Merehariduse and
jaid oli kaheksa: Eesti Mere
har iduskeskus (ka üliõpilas-
esindajad) koos oma 
ametikooli, selle Tartu filiaa
li ja Pärnu merehariduskes
kusega; Eesti Noorte Mere
klubi; Orissaare ja Toila 
keskkool ning Pärnu 6. kesk
kool; lisaks Hollandi nõusta
jate esindaja. Ülejäänud olid 
merekoolide toodangu otse
sed või kaudsed tarbijad: 
Tal l inna Sadam" ja üheksa 
"Ookeani" laeva ostnud AS 
Kalbur-F; kolm ametit (vee
teede, kala- ja piirivalve-), . 
kaks ministeeriumi (teede-ja 
s ide- ning kaitse-), kaks ins
tituuti (mere- ning meteoro
loogia ja hüdroloogia) ning 
kolm ühiskondlikku organi
satsiooni (laevaomanike liit, 
meremeeste liit ja Eesti Me
remeeste Sõltumatu Ameti
ühing). 

Haridusministeerium loo
tis kahe tunniga hakkama 
saada ja soovis kõigilt kõne-
lejailt kirjalikku teksti ("Juh
tub, et muidu öeldakse veel 
oma sõnadest, lahti"). Tema 
ootas õigustatult eelkõige 
konkreetseid ettepanekuid, 
sealhulgas ühel või teisel 
erialal vajalike spetsialistide 
arvu kohta, ja ]äi ise vaid 
kuulaja rolli, ehkki algselt 
olid ette nähtud ka ministee
riumi inimeste sõnavõtud. 
Merendus(hariduse ja 
muudjtegelased aga, samuti 
täiesti õigustatult, kõnelesid 
17 s u u läbi kõigest, mis me
reharidusega seoses süda
mel, tegid seda kokku 3,5 
tundi j a Kirjalikke tekste esi
tasid esimese hooga vähe, 
aga lubasid need hiljem 
anda. 

Ehkki kooli kantsler 
Eugen Olle seda algul mõist
likuks ei pidanud, sest mere
hariduskeskusel on olemas 
nõunike kogu, tehti lõpuks 
oluliste osa võtnud institut-
sioonide-organisatsioonide 
esindajaist tähtis komisjon, 
mis kõik öeldu (resp. kirjali
kult esitatu) peab süstemati
seerima ja kokku võtma. Et 
see nõnda keeruliseks mit
me—inimese-tööks arvati, ei 
riski ajakirjanikki vaid kuul
du põhjal ammendavat üle
vaadet lubada, vaid püüab 
lihtsalt kirja panna, mis sel
gemini kõrva jäi. 

Merehariduskeskuse rek
tori kohusetäitja Toomas 
Murašov tegi lühiülevaate 
praeguse merehariduse and

mise süsteemi kohta ja tõi 
esile põhiprobleemid, mida 

paljud te ised täiendasid 
j a edasi arendasid. 

Oluline on rektori koha 
täitmine. Sinna on tarvis me
rendusalase tagapõhjaga ini
mest, keda merendusorgani-
satsioonides aktsepteeritaks. 
Pelgalt akadeemilise haridu
sega mees ei saa nendega 
kontakti. Keegi märkis: ta 
peab olema diplomaat ja dik
taator... 

Plahvatuslik areng tehni-
kaaladel nõuab, et koolil 
oleksid harjutamiseks igati 
moodsad seadmed. Meren
duse õpetamine on kallis. 
Aga sellega tuleb arvestada, 
sest meremeestel on käes 
miljoneid maksev laev ja nad 
vastutavad tihtipeale väga 
suure hulga inimelude eest. 
Vanasti jõudis nooremtüüri-
mees, tööle tulnud, laevas 
seadmed selgeks õppida. 
Nüüd on meeskonnas märk
sa vähem inimesi ja igaüks 
peab kohe täielikult valmis 
olema oma tööülesandeid 
täitma. Aga laevasilla simu
laator maksab näiteks 6 mil
jonit krooni, aastaeelarvest 
midagi niisugust muretseda 
ei jõua, j a tehnikaalane ma
hajäämus praegu pigem 
suureneb. 

Üldse ollakse alafinantsee-
ritud. Töötasude raha anti 
tingüliõpilaste arvu järgi, aga 
tegelikkus nõuab suuremat 
töömahtu. Õppejõud vana
nevad, järelkasv puudub. 
35% on 46—55 aastat vanad, 
50% veel vanemad. Mitte 
ainult tegevmeremehed, vaid 
ka keele- j a arvutiõpetajad 
teenivad väljaspool riiklikku 
haridussüsteemi märksa pa
remini. 

Õppekirjandus on suurelt 
osalt venekeelne; ingliskeelse 
ostmiseks pole raha. Eesti
keelseid õpikuid on veel vähe 
kirjutatud; trükkimine on 
loomulikult samuti prob
leem. Aga iseseisva õppetöö 
mahtu saab alles siis suu
rendada, kui on küllalt kät
tesaadavat erialakirjandust 
ja õppevahendeid. 

Peale konsulteerimise an
nab Holland ka rahalist abi; 
osa sellest läheb noorte õp-

I)ejõudude ettevalmistamise-
e. 23 . novembril pidid Tal

linnas kohtuma mitme "doo-
normaa" — Rootsi, Taani, 
Norra, Hollandi — esindajad. 
Sealtki on mereharidusele 
abi. loota. 

Üks võimalikke abistajaid 
peaks olema ka asutatav 

merehar iduse fond. 
Praegune projekt baseerub 

vaid annetustel, mida aga 
meie maksusüsteem ei soo
dusta. On üldteada, et anne
tatav tuleks tulust maha ar
vata j a selle peält mitte mak
se maksta. Aga see on tänini 
seadustamata ning lubajad 
parajasti jälle lahkunud. J a 
üldse ei saa sponsorid olla 
pideva finantseerimise alli
kas. Fondi peaks pigem lae
kuma mingi protsent meren-
dusettevõtete käibelt. Lätlas
tel tuleb eelarveväline 
merehariduse raha koguni 
sadam amaksudest . 

Asia parandaks ka kahe 
merenandusse puutuva mi
nisteeriumi vahel sõlmitav 

leping., mida juba mõnda 
aega Kavandatakse. Paraku 
vahetus nii haridusministee
riumi kül teede- j a sidemi
nisteeriumi juh t ning vähe
malt esimeses ka osa mees
konnast. Nüüd läheb 
kahtlemata aega, enne kui 
jälle selle lepinguni jõutakse. 

STCW-konventsiooniga 
(Standards of Training, Certi-

Jication and Watchkeeping) 
ühinemine tähendab, ei ruk 
võttis endale vastutuse. Õp
pekavade muutmine ja 
täiendõppe korraldamine 
nõuab koolilt ju lisakulutusi. 
Muuseas, täiendõppe läbivii
mine peaks olema Iitsentsee-
ritav tegevus. Edaspidi tuleb 
nii mõnelgi tahtmine seda 
korraldama hakata, aga kas 
ka vajalikul tasemel? 

Merehariduskeskuses on 
r i igikaitsekateeder, 

• mis valmistab ette mere
väe reservohvitsere. Järeli
kult peaks selleks otstarbeks 
raha tulema kaitseministee
riumilt, arvab kool. Laevaoh
vitser peab selle õppe saama, 
sest sõjalise konflikti korral 
võivad muutuda ka tsiviillae-
va ülesanded. Kaitseminis
teerium aga arvab, et temal 
finantseenm isvõim alused 
puuduvad, ja nii palju, kui 
poisse koolis õpib, pole me
reväe reservohvitsere üldse 
tarvis. Pigem peaksid kade
tid enne, pärast või ehk ka 
õppetöö ajal lihtsalt ajatee
nistuse läbi tegema. 

Mereharidus peaks olema 
astmeline, aga keskaste on 
praegu ikkagi puudu. Iga 
astme vahel peaks mees me
rel käima: see näitab, kellest 
tegelikult saab meresõitja. 
Saaremaal oleks vaja päris 
merekooli. 

Tarvis on rakenduskõrg
kooli seadust. Kindlasti 
f>eaks merehariduses võima
ik olema bakalaureuse- j a 

magistriõpe, et õppejõudki 
tunnetaksid arenguvõima
lust: siis nad ei lähe ära. Vä
lismaal on loomulik, et ra
kendu se rialadel kaitstakse 
ka doktorikraade. 

Hollandi ekspertide tehtud 
merehariduskeskuse aren
gukavast puudutat i peami
selt neid punkte 

millega er i t i nõus ei 
oldud. 

Õppeaega keskmiselt pool
teise aasta võrra lühendada 
saab ehk aja jooksul. Pool 
aastat võiks tulla riigikait-
seõppe arvelt. Aga ei inglise 
keele ega arvutiõppe vähen
damisega seda praegu teha 
ei saa, sest keskkoolilõpeta
jate tase ei ole ühtlane j a 
enamjaolt kaugel sellest, et 
näiteks ainult erialast inglise 
keelt õpetada. Alles 2000. 
aastal lõpetab keskkooli 
uute õppekavade järgi hari
duse saanute esimene lend 
1a siis ehk juba saab mere
soolis mingeid aineid vähen

dada. 
Ühine esimene õppeaasta 

kõigile kadettidele ei saa olla 
eesmärk omaette, niigi õpi
takse 80% ajast esimesel 
kursusel koos. Mõnel alal on 
siiski juba esimesel aastal 
midagi vaja eraldi õpetada, 
kasvõi näiteks selleKS, et 
praktikale minejad teatud 
asju oskaksid. J a õppegrup-

pe ei luba ruumid suurenda
da, see paneb piirid. 

Uued õppeliinid, nagu näi
teks tüünmees-mehaanik ja 
sadama juht-üldtehnoloogia 
insener on kahtlemata vaja
likud. Aga kalanduserialade 
ühitamist peeti mõeldama
tuks — on liialt erinevad. Ka
landuses on praegu kaos, 
keegi ei tea õieti, mis saab ja 
kui palju inimesi ühel või tei
sel erialal vaja läheb. Ehk on 
tarvis hoopis koolitada spet
sialistid, et nad kalanduse 
paika paneksid. J a selle koh
ta, et aladelt, kus õpib palju 
tüdrukuid, lähevad vähesed 
erialasele tööle, arvas keegi, 
et haritud koduperenaisi on 
ka vaja! 

Kalaamet oli nõus tu ru-
uuringuid toetama. AS-i Kal-
b u r - r .. laevastiku direktor 
Ants Arsis oli kindel, et 
ookeanipüük peab säilima. 
Tema alluvuses on praegu 
644 meremeest umbes 17% 
neist on Eesti kodanikud j a 
5% oskab eesti keelt. Temal 
oli selge ja täpne teadmine, 
mis ajal ja missugusel erialal 
Kalbur kuipalju inimesi va
jab. Elektromenaanikuid ette 
ei valmistata, aga eriti kala
laevastikus on neid vaja. Ka 
pakub Kalbur praktikavõi-
malusi — meeskondade vä
hendamise tõttu on laevadel 
väga palju vabu kajutikoht!. 

Meteoroloogia ja hüdroloo
gia instituudi peadirektor 
Peeter Karing jälle teadis, et 
kuni 2005. aastani on vaja 
igal aastal 15 meteoroloogi. 

Pärnu merehariduskesku
se direktori Arno Maidla ar
vutuste järgi on algtasandil 
vaja igal aastal koolitada 
200—250 noort, et neid hil
jem jätkuks paras arv kesk-
ja korgastmesse edasi õppi
ma ja hiljem tööle. 

Meenutati ka, et ülikooli
des ei unustataks ära teatud 
kitsaid merenduse jaoks va
jalikke erialasid. 

Rektori kt. lõpetas oma 
jutu tõdemusega, et on vaja 
otsustada, kas hakata ette 
valmistama ainult kitsa eria
la operaatoreid või kõrgelt 
haritud spetsialiste. Dekaan 
Helgi Pärn oli veendunud, et 
ei tule piirduda ainult kitsas
te oskuste õpetamisega. 
Kõrgharidust on palju vaja — 
nii Eestis üldse kui meren
duses. Muuseas on mere
meestel vaja ka psühholoogi
list ettevalmistust, et 
lahendada igasuguseid merel 
ette tulevaid keerukaid olu
kordi. 

Tundus, et üldist suhtu
mist sobiks väljendama piiri
valveameti mereosakonna 
juhataja asetäitja Jür i Kree
gi järgmine mõte. Demokraa
tiale on omane evolutsiooni
line, mitte revolutsiooniline 
areng. Ümber korraldatud 
merehariduse süsteem on 
andnud alles esimesed lõpe
tajad. Nüüd oleks kõigepealt 
mõistlik vaadata, mis neist 
saab, mitte kohe jälle kõike 
murdma hakata. 

Hollandi konsultant M. de 
Geus on oma sõnavõtu teesi
des meie merehariduse aren
gu suhtes igatahes lootusri
kas: pimeda tunneli lõpust 
paistab valgus, loodame, et 
see ei ole rong! J a paneb 
kolm hüüumärki. 

Mari Vamba 

* * Estline'i" oma raamat "Estoniast t t 

"Meremehel" leidus Root
sis sõpru, kes teatasid, et 
"Estline" on juba tükk aega 
tagasi rootsi keeles välja 
andnud raamatu mootorlae
va "Estonia" kohta. Et see 
laia levikuga teoseks polnud 
mõeldud, saime sellest vaid 
koopia. 

Novembris selgus "Mare 
Balticumil", et laevahuku 
aastapäeva paiku on see ka 
eesti keeles ära trükitud. 

On ilus valge raamat, peal
kirjaks lihtsalt "M/S Esto
nia", 45 lehekülge paks. See 
on tõlge rootsi keelest, ühte
gi nime ei ole, ei kirjutaja(te) 
ega tõlkija(te) oma. Mõlema 
poole tegevdirektorite eessõ
nas on vaid öeldud, et "teks
ti eri osad on kirjutanud 

meie firma j a meie firma osa
nike kaastöölised". Veel on 
seal kirjas: "Järgneva teksti 
eesmärk on anda ülevaade 
sellest informatsioonist, mis 
meil ja meie firma omanikel 
on olemas. Tegemist on kok
kuvõttega meie oma infoalli
katest j a ka väljastpoolt lae
kunud informatsioonist. See 
tähendab, et käesolev raa
mat ei ole m i n a uurimus, 
spekulatiivne avaldus ega ka 
arutlus õnnetuse sündmus
tiku või vastutuse üle." See 
on intelligentne ülevaade lii
ni loomisest ja töö kulgemi
sest nii enne kui pärast lae
vahukku; õnnetusest endast 
muidugi ka. Kõik olulised 
punktid on puudutatud: 
uusi fakte ei ilmne. Rahulik, 

viisakas toon kõiges; ei min
git enese ülekütmist ega 
vastaliste" mustamist. Et 

tekst on kirjutatud rootsi 
keeles ja tundub ka, et roh
kem rootslaste käega, siis on 
kõik sealpoolne kirjeldatud 
mõnevõrra elavamalt, ena
mate detailidega. Aga ka 
kogu Eestit puudutav on õige 
— lihtsalt natuke kuivem. 
Igatahes näiteks "Nordst
rom & Thulinist" ja Eesti 
Merelaevandusest on täp
selt ühepikkused tekstid, vii
mane sealjuures viisakalt 
eespool. 

Ka tõlge on hää, kuid paar 
küsitavust torkas silma. 
Parvlaevaga kõrvu on kasu
tusel praamlaev; räägitakse 
termlnalist; öeldakse sobin

gu- ehk petullpp ju vist mu-
gavuslipu asemel, aga see 
kõlabki ju täitsa toredasti. 
Rootsi laevamehhaanikute 
ametiühingust on siiski teh
tud inseneride ühing, mis 
peaks aga hoopis teine asi 
olema. 

Kahju, kui see raamat 
laiema lugejaskonna ette ei 
pääse — siin on firma, liini 
loomise, sellel sõitmise 
ainuõiguse ja muu seesugu
se konta enesestmõisteta
vaid asju, mida küll "Mere
mehe" lugejad teavad, tava-
ajakirjandus aga endale ja 
oma lugejale selgeks pole 
viitsinud teha. 

Mari Vamba 
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NEWT Ltd AS 
Address: NORWAY 

Basunveien 14, 
Vikhamar 

ESTONIA 
Pikk41/8, 
Tallinn 

«MEREMEES» 
Pr . Madli Vitismann Tallinn, 02. 11. 95 

Lugupeetud toimetus! 
Käesolevaga saadame Teile materjali tutvustamaks olukor

da sadamate puhastamise kohta firmade NEWT Ltd AS ja 
NEWT EESTI AS poolt. 

Austusega 
Harald Loe Olsen 

Tallinn, 1. november 1995. a. 
Asjaomastele organisatsioonidele ja isikutele 

FAKTIDE ESITAMINE EESTI SADAMATE PUHASTAMISE 
KOHTA UPPUNUD LAEVADEST, 

FIRMADE NEWT LTD AS JA NEWT EESTI AS POOLT. 

Meie firmade peamised 
ajendid seisnevad selles, et 
me oleme uhked oma töö 
üle ning täidame oma le
pingulised kohustused. 

Viimase kahe aasta jook
sul meie firmad Newt Ltd AS 
emafirmana ja NEWT Eesti 
AS tütarfirmana on puhasta
nud kaks sadamat uppunud 
vene sõjalaevadest j a teistest 
objektidest, mida jättis maha 
Nõukogude armee. Kokku oli 
neid 35 objekti, kusjuures 
suurem osa nendest olid lae
vad. 

Paldiski Põhjasadam 
Sadamas oli neli uppunud 

raketikandjat, mis blokeeri
sid normaalset laevaliiklust. 
Laeva vrakid ostis NEWT 

Kommentaar 
"Meremees" on käsitlenud 

Miinisadama olukorda mullu 
septembris (nr. 17/18 "Lah
kusid 3 1 . augustil kell 21**), 
tänavu mais (nr. 10/11 "Rel
vastatud valve all") j a ok
toobris (nr. 18 "Aeg on otsad 
kokku tõmmata, härra Ol
sen"). Viimati nimetatud ar
tikkel ilmus 31. oktoobril ka 
"Õhtulehes" ning sellele rea
geerisid kolmest artiklis ni
mepidi nimetatust kaks: Ha
rald Loe Olsen ja Andres 
Rekker. 

Osalistel on olnud kogu 
asjas erinevad huvid: äri
meest huvitas teenitav raha 
ja riigiametnikku puhas sa
dam. Ajakirjanik on muret
senud viivituste ja viimati 
kaide puhtakssaamise pä
rast. Nüüd, kui sadama ak
vatooriumis enam vrakke 
pole, peaksid kõik olema 
oma tahtmise saanud. Ent 
ärimees kurdab kaotatud 
raha üle, riigiametnik muret
seb ootamatult kaela sada
nud prahi pärast ja ajakirja
nik ei näe kordatehtud kai
sid. Lisaks kurdab hr. Olsen 
taga kadumaläinud reputat
siooni. 

Reputatsiooni ehk head 
nime ei võta ega anna ajakir
janikud, mis oleks ju väga 
lihtne ja odav. Usaldusväär
sust loovad ja kaotavad ikka 
inimesed ja ettevõtted ise. 
Hr. Öiseni reputatsioonile 
oleks märgatavalt paremini 
mõjunud eeltoodud kirjatöö 
vähem pateetiline toon. Ent 
süüdis tus kallaletungides ja 
reputatsiooni äravõtmises 
sunnib isenesest õigeid, kuid 
sobimatus vormis esitatud 
fakte lähemalt vaatlema. 

* * * 
Miinisadamas oli kokku 

18 vrakki, 13 vee all ja 5 
peal. Vene sõjavägi lahkus 
Miinisadamast mullu 31 . 
augustil kell 21 . Sellest kel
laajast peale esitlesid valvu
rid renditud kail end NEWTi 
töötajatena, ent firma oli Mii
nisadamas juba enne seda 
päeva. 

Kaos sadamas ei olnud nii 
väga täielik, nüüdseks on see 
täielikumaks saanud. Kom
munikatsioonid on kaidest 
välja võetud ja lepingu järgi 

Vene armeelt Eesti Vabariigi 
Kaitseministeeriumi kirjali
kul loal. Päästetööd lõpetati 
1993.—1994. aasta talvepe
rioodil. Kõik laevad viidi üle 
Paldiski Lõunasadamasse, 
kus nad hiljem lammutati. 
Viimane osa materjalist viidi 
sealt ära käesoleva aasta su
vel. 

Tallinna Miinisadam 
Juun i s 1994. aastal sõlmi

ti eraldi leping kaitseminis
teeriumi, NEWT Ltd AS-i ja 
RAS Eesti Metalliekspordi 
vahel. Ülesandeks oli tõsta 
veepinnale kõik 13 uppunud 
laeva Miinisadamas ning 
lammutada nad koos 18 vee-

f>innal oleva laeva ning teis-
e objektidega. 

peaks need seal taastama. 
Iseasi, kas see praegu mõist
lik on. 

Majadel oli ees nii uksi kui 
aknaid, nüüdseks on neid 
mõnevõrra vähemaks jää
nud. 3 miljoni kroonise in
vesteeringu peaosa kulus 
ilmselt slipi ehitamiseks, et 
vrakke oleks kergem kaldale 
tõmmata. Selleks lõhuti ka 
jupike kaid. Et territoorium 
endises korral tagastada, tu
leks vist ka slipp eemalda
da... 

NEWTis töötasid eestimaa-
lased, ka tuukrid olid siin
sed. Seega tekib küsimus, 
miks ei võinud sadama pu
hastamist ette võtta mõni 
Eesti firma. Vrakkide üles
tõstmiseks ei kasutatud sel
list tehnoloogiat ega tehni
kat, mida siinmail poleks 
tuntud. Ainus seninähtama
tu oli hammustajani asin 
"Äkerman", seegi renditud. 

Kui esimene laev tõusis 
veepinnale aastavahetuseks, 
siis jäigi see ainsaks kuni 
maikuuni. See e i olnud ligi-
kaudseski vastavuses lepin
gule lisatud ajagraafikuga, 
mis kohustas k õ i k uppu
nud laevad aasta lõpuks üles 
tõstma ja tänavu 1. juuliks 
lammutama. 

Et seepeale töid forsseeri-
ti, ei olnud tingitud üksnes 
lepingust, vaid ka ootama
tult tekkinud konkurendist. 
Nimelt pakkus firma "Stolt 
Comex Seaway" end vrakke 
nädalaga üles tõstma 2000-
tonnise tõstejõuga kraana 
abil, kui selleks rahvusvahe
lise abi korras raha leitakse. 
Konkurendi ilmumine langes 
kokku ka ajakirjanduse tä
helepanuga, mistõttu seni 
kinnisel territooriumil rel
vastatud valve all tasapisi 
toimetanud NEWT sai tõuke 
otsustavaks tegutsemiseks 
kahelt poolt korraga. 

Selleks ajaks pidi olema 
selge, et kavandatud odava
mal viisil, pontoonide abil. 
külili lebavaid vrakke nii ma
dalas vees pinnale tõsta ei 
saa. Tuli valida kulukam la
hendus ning Peterburist ren
diti kaheks kuuks suure tõs
tejõuga kraana. Võib arvata, 
et see kallis masin, mille 

Algusest peale oli selge, et 
NEWT-i poolt võetud ülesan
ne sisaldas suur t riski nii 
tehnilisest kui ka finantsili
sest küljest vaadatuna. Tuli 
arvestada ka sellega, et kee
gi ei maksa meile Tehtud töö 
eest. Seoses sellega võis 
NEWT tasu asemed saada: 
objektidest saadava metalli 
omanikuks, Miinisadama 
teatud osa vaba kasutamise 
õiguse ning õiguse teostada 
teisi põhikirjajärgsetel tege
vusi Miinisadama territoo
riumil. Viimane oli kohus
tuslikuks tingimuseks toeta
maks projekti rahaliselt 
kasumi näol, mis tuli teistest 
tegevusvaldkondadest. 

vene armee lahkus Miini
sadamast 1. septembril 
1994. aastal. Nende viimasel 
sadamas viibimise päeval 
u p p u s viimane laev. 

Sadamas valitses täielik 
kaos. Kõikjal oli uppunud 
laevu. Nii maal kui ka vees 
oli jäätmeid ja prahti. Prakti
liselt kõik vee- ja elektrikom-
munika ts ioonid olid lõhu
tud. Sadam oli täis kumma
lisi väikseid ja suuremaid 
tehnilisi rajatisi. Majad, 
mida oleks võinud kasutada, 
haisesid ning olid täis rämp
su j a enamikul neist ei olnud 
uksi ega aknaid. 

Kaid olid nii halvas seisu
korras, et neid ei olnud või
malik kasutada. Kükitasime 
peaaegu 3 miljonit krooni 
territooriumi puhastami
seks, remonditöödeks ning 
tehniliste seadmete paigal
damiseks enne tõeliste pääs
t e - j a lammutustööde alusta
mist täies mahus . Lisaks sel

lele sai tehtud investeerin
guid mobiilsetele tehnilistele 
seadmetele. 

Meie tegevuse perioodil on 
firmas tõotanud 45 inimest, 
lisaks neile veel aeg-ajalt ka 
allettevõtjaid. 

1994. aas ta detsembri lõ
pul tõusis esimene laev vee
pinnale. Viimase laeva tõstsi
me üles 1. septembril 1995. 
aastal, täpselt üks aasta pä
rast seda, kui viimane vene 
sõdur lahkus sadamast. J a 
see kõik toimus täpses vas
tavuses ajagraafikuga minis
teeriumiga sõlmitud lepin
gus. Oktoobri esimesel näda
lal lammutati viimane laev ja 
käesoleval momendil me laa
dime viimast partiid vaname
talli laevale, mis saadetakse 
Amsterdami Hollandis. 

Käesoleval ajal NEWT se-
pareerib prahti ja laevadest 
pärinevat metalli ja praegune 
olukord annab alust arvata, 
et kogu lepinguline töö lõpe
tatakse 3 1 . detsembriks, 
täpselt selleks ajaks nagu le
pingus on kirjas. Kuid täna
seni NEWT veel ei tea, kuhu 
Ministeerium hoiustab kogu
tud prahi j a jäätmed. 

Mainitud aja jooksul on 
NEWT eksportinud ka muud 
vanarauda läbi Miinisada
ma, sealhulgas mitu tuhat 
tonni raudteerööpaid. Need 
osteti Venemaalt, imporditi 
siia legaalselt, tasuti kõik 
maksud, eksporditi legaal
selt ning saadi tagasi vasta
vad maksud. 

Siiski oleme jätkuvalt ülla
tunud, et terve selle perioodi 
vältel, mil me oleme teosta
nud ülalmainitud tööd, on 

pidevalt esitatud meie vastu 
süüdistusi ajalehtedes, raa
dios ja televisioonis. 

Viimane selline kallale
tung meie firmade vastu toi
mus 3 1 . oktoobri "Õhtule
hes" Liina Vellandi artikli 
näol. Siiani oleme naiivselt 
uskunud, et pärast sellise 
projekti lõpetamist ning suu
ri rahalisi kahjumeid säilib 
vähemalt meil hea reputat
sioon, kuid nüüd tahetakse 
meid ka sellest ilma jätta. 
Niisuguse olukorraga ei taha 
me kuidagi leppida. 

Meilt, kes me vastutame 
nii füüsilise töö kui ka fi
nantseerimise eest, võib saa
da asjakohast informat
siooni selle projekti kohta. 
Kui tekib vajadus algalli
kast saadava informatsiooni 
järele, palume pöörduda 
meie jpoole ning me vasta
me kõikidele mõistlikele kü
simustele. 

Lõpuks võib nentida, et 
käesolev projekt on toonud 
kaasa suuri rahalisi kah
jumeid meie firmadele, 
"kuid sellele vaatamata oleme 
täitnud j a täidame ka edas
pidi lepingulised kohustu
sed. 

Lõpptulemuseks on Eesti 
riigis Kaks puhastatud sa
damat ning selle eest pole 
makstud ühtegi dollarit. 

Meid on informeeritud, et 
Eesti sadamates j a väljas
pool neid on veel suur hulk 
uppunud laevu. See võiks 
ofla meie firmadele uueks 
ülesandeks juhul , kui keegi 
oleks valmis kinni maksma 
sooritatava töö reaalsed ku
lud. 

tund maksab üle 100 $, ongi 
põhjustanud oodatust väik
sema tulu. Võib-olla seetõttu 
hoidis NEWT kokku ka reos-
tuslaikude piiramise ja reos-
tustõrje pealt, milleks leping 
teda kohustas. Ent vaevalt 
võib arvata, et tegu on lausa 
kahjumiga ja NEWTi heate
gevusega sadama puhasta
misel. 

Artiklites, mida eeltoodud 
kirjatöös nimetatakse kalla
letungideks meie firmade 
vastu, oli peale olukorra kir
jeldamise jut tu lepingust, 
mis olukorra põhjustas. Ka 
praeguse olukorra on loonud 
leping ning hr. Olsen kirju
tab: "kuid tänaseni NEWT 
veel ei tea, kuhu Ministee
rium hoiustab kogutud jäät
med." 

Prahti ja jäätmeid ei ole 
Miinisadamasse kogunud 
kaitseministeerium, seda on 
teinud NEWT. Aga lepingu 
kohaselt peab ta koristama 
vaid metallijäätmeid. Mitte-
metalse prahi peab lepingu 
järgi koristama kaitseminis
teerium, kel pole prügiveoks 
paraku raha. Ent kelle nõud
misel võeti lepingusse punkt, 
mis ei kohusta rentnikku 
isegi kõige elementaarse
maks — et ta tööd lõpetades 
enda järelt n.ö. põranda 
puhtaks pühiks —, on lihtne 
ä ra arvata. 

"Meremees" on Miinisada
ma olukorda kirjeldades piir
dunud kail nähtava fikseeri
misega ja sobitanud seda le
pingupunktidega. Paraku on 
nii üks kui teine usaldus
väärsemad algallikad kui 
eraettevõtja suuline või kirja
lik selgitus oma tegutsemis
motiivide õilsuse kohta. Eriti 
kui tundub, et nähtu järel ei 
oskagi mõistlikke küsimusi 
esitada. 

Rõõm on lugeda, et NEWT 
edaspidi oma lepingulised 
kohustused täidab. Jääb loo
ta, et mitte kokkuleppel il
mataadiga aastavahetuse lu-
mevaiba alla. 

Meenutus sadamate tasu
ta puhastamise kohta pole 
päris asjakohane. Selle eest 
maksti õige palju dollareid, 
küll mitte Eesti riigi rahaga, 
vaid varaga. Vene sõjaväe 
vara kuulus nimelt riigile. Ka 
sõjalaevad, millest saadud 
metalliga tasuti NEWTi tee

nete eest. Sõjalaevades lei
dus aga palju muudki kui 
roostes rauda. Samuti tasu
ta rendile antud territooriu
mi ja kaidega, mis selle 
aastaga varasemast märk
sa enam on amortiseeru
nud. 

NEWT pakub end lõpetu
seks veelgi Eestis laevu üles 
tõstma, kui selle eest hästi 
makstaks. Esiteks, väga 
suur see uppunud hulk ei 
ole. Teiseks, hoiatusena või
malikele töötellijatele mee
nutagem, et NEWT ei toonud 
siiakanti enneolematut teh
noloogiat ega töökultuuri. 
Kolmandaks, olemasolevad 
hajali uppunud vrakid on 
seal, kus nad on, jus t seetõt
tu, et nende veest väljatoomi
ne pole end ära tasunud. 
Neile vrakkidele, mis ajaloo

list huvi pakuvad, on aga pa
rem, kui nad jäävad sinna, 
kus nad on. 

• * * 
Neid, kes loodavad Miini

sadama järgmisest väljaren
timisest tulu saada, võib 
hoiatada, et "Meremehele" 
teadaolevalt on kaide veealu
ne osa sedavõrd halvas sei
sukorras, et ühel päeval võib 
seal juhtuda varing. Kauba
sadamana ekspluateerimi
seks on see sõjäsadam prae
gusel kujul kõlbmatu. 

Eesti Vabariigi sõjasadam 
vajab nüüd kapitaalremonti, 
kuigi akvatoorium on puhas. 
Ent lohutuseks kõlbab seegi, 
et lätlased olevat tänini Vene 
sõjalaevade uputa tud vrak
kidega hädas. 

Madli Vitismann 

4. mai 1995 . Välja on tõs te tud üks vrakk. 

4. oktoober 1995. Välja on tõstetud kõik vrakid. 
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Reedel, 10. novembril kut
suti Bekkeri sadamasse 
loots. Laev nimega "Kando-
va" oli vaja viia ümber Kopli 
poolsaare Vanasadamasse. 
Sadam ei andnud aga välja-
sõiduluba, sest sadamamaks 
olnud maksmata. Oodanud 
loots tunni, võtnud lootsi
kviitungi — väljakutse ikka
gi oli — ja tulnud ära. 

Järgmisel reedel, 17. no
vembril, kutsutud samale 
laevale uuesti loots, sõidu-
siht ikka Vanasadam. Ent 
sel korral polevat loots pää
senudki koos agendiga sada
masse — turvamehed pole
vat lasknud neid väravast 
sissegi. 

Laev pandi vangi 
Laevaregistri andmeil oli 

"Kandova"* üks kolmest 
AS-ile Amanita kuuluvast 
laevast. See renditud kala
püügiks firmale "Forsban 
Trading SA", kust kanti ke
vadel "Amanita" arvele laeva 
merelemineku ettevalmista
miseks üle miljoni krooni. 
Tegelikult laev sadamast ei 
väljunud j a "Forsban Tra
ding SA" palus oma raha ta-

Laev vangis 
gasi. Saigi — kümnendiku 
esialgsest summast , ülejää
nu t nõuti tagasi kohtu abil. 
Tallinna Linnakohus määras 
võla tagasimaksmise tähta
jaks oktoobri alguse ning 
maksmise tagatiseks aresti 
"Kandovale". 

Selgub, et teinegi kolmest 
laevast, kaubalaev Alant" on 
olnud aresti all ning "Kando
va" panditud ja aresti all. 
Sama kohtumäärusega, mil
les on mainitud "Kandova" 
pantimist j a aresti, vabastati 
aresti alt "Amanita" teine 
laev "Alant" j a pandi "Kando
va" veelkord aresti. 
- Kohtumäärusest saab 
ühtlasi lugeda, et "Forsban 
Trading SA" on "Amanitale" 
raha üle kandnud 2 1 . mail, 
sedasama raha tagasi palu
nud aga j uba 17. märtsil. 

Laev lasti vangist lahti 
25. oktoobril müüdi "Kan-

Sadamakommentaar 

Balti Baasi AS-i juhatuse 
esimees RAIGO PERT: 

Meile toodi "Kandova" 
seisma mullu detsembris, 
meie leping "Amani taga" on 
12. detsembrist. Kahe nädala 
pärast saime kohtuotsuse 
aresti kohta — laeva minek 
kalurikolhoosilt "Majak" AS-i 
Amani ta omandiks oli vaid
lustatud. 

Pidevalt kasvas võlg vee ja 
elektri eest, samuti käimaks. 
Seda kalurikolhoos "Majak" ei 
maksnud — nendega meil le
pingut pole. Nüüdseks on 

"Amani ta" ka meile üle miljo
ni võlgu. 

Ühel päeva l teatas täitev
büroo, et n a d on "Kandova" 
müünud mingile Hollandi fir
male — lasku me laeval min
na. Aga meid ähvardab KrK 
§ 189 Kohaselt pandi hoidja
na pandi tud vara raiskamise 
vms. eest vabaduskaotuslik 
karistus. Paberit, et täitevbü
rool oli õigus laeva müüa, 
meile ei esitatud. 

Meie t eada oli laev pandi
tud ja aresti all, me ei saanud 
teda välja lasta. Pandi pidaja 
p e a b saama pandi realiseeri-

dova" enampakkumisel ja 3. 
novembril kustutat i Eesti 
Laevaregistrist. "Kandova" 
aresti võttis maha Tallinna 
ja Harju Täitevbüroo oma 
14. novembri kirjaga. 

Nagu selgub, oli Ttandova" 
10. novembril, kui sadam 
välja sõita ei lubanud, kuu
lunud juba uuele omanikule, 
kellel sadamamaks olevat 
makstud. 

Lippu laeval ei olnud, kül
lap oli uus liputunnistus 
Hollandist toomata. Ent 10. 
novembril lootsi tellinud 
agentuur "Laevateenuste 
Aktsiaselts Eurobaltic" (re
gistreeritud Läänemere tee 
aadressil) esitles "Kandovat" 
lootsi tellimisel veel Eesti lae
vana. 

Lootsi seiklused 
17. novembril koos agen

diga "Kandovale" läinud loots 
Rein Kasak sada ma vara vast 

jalt pand i hoidmise kulud ta
gasi — täitevbüroo peaks 
meile hüvitama laevale teh
tud kulutused. 

17. novembril meiega kon
takti ei võetud. Loots tuli puk-
seriga mere poolt , raadio lüli
tati välja, otsad ja kaabel 
raiuti läbi. Esitasime avalduse 
avaliku varguse kohta. 

Meeskond vahetat i laeval 
enne seda, kui 10. novembril 
prooviti välja sõita. Kui küsisin, 
kuhu te tahate sõita, vastas 
kapten, et Miiduranda. Kui 
hoiatasin, et seal on liiga ma
dal, öeldi: sõidame esmalt 
välja, eks siis vaa tame, kuhu. 

Lootsid on meie väravast 
alati sisse saanud, kunagi 
pole kedagi ukse taha jäe
tud. 

läbi polevat pääsenud. Et na-

§unii oli puksereid vaja, sõi-
etud Kopli laevaremondite

hase sadamast pukseriga 
kohale. 

Seepeale keelanud sada
ma turvamehed laeval otsi 
ära anda. Kriitilisel hetkel 
tulnud viimane ots katki 
tõmmata, muidu oleks laev 
viga saanud. 

Rein Kasak ju tus tas , kui
das agendid palunud teda al
gul ühte, siis teise autosse. 
Siis pukserile, aga see keel
dunud välja minemast. 

"Kandova" olevat aasta 
otsa remondis olnud ja paist
nud, et meeskond polnud 
selle laevaga sõitnud. Rooli-
kambris jätnud kõik asjaosa
lised ebaprofessionaalse 
mulje. Peale eestlasest 
pootsmani olnud teised puha 
venelased. Aasta seisnud 
laevalt olla palju tarvilikku 
kaduma läinud, aga ankur. 

masin, rool ja kompass töö
tasid. 

Ilm oli teinud sissesõidu 
Vanasadamasse keeruliseks 
— tuult olnud 20 m / s . Teist 
nii värvikat juhtumit polnud 
Rein Kasakul oma lootsipõl-
vest meenutada ja ta arvas, 
et tegu on eelmiselt laeva
omanikult, seega siis AS-ilt 
Amanita võla kättesaami
seks peetud heitlusega. Ning 
meenutas Vana-Rooma tava, 
kui kavandatavast os tus t -
müügist avalikult teatati, et 
võimalikud pretensioonid 
oleksid selleks ajaks teäda. 

Praegusel juhul näib siis
ki, et võlad olid mitte laeval, 
vaid laevaomanikul, kellele 
jäi veel kaks laeva. Iseasi, 
kui võlad kipuvad suure
maks kasvama kui vara 
väärtus — seda nimetatakse 
pankrotiks. Paistab, et Bek
keri sadamal olnuks õigem 
kohtu poole pöörduda kui 
madrusega pollari juures 
otste pärast kähmlust pida
da. 

Et loots agendiga ei või 
kindel olla, kas sadamavära-
vast sisse saab, on eriti te
ravmeelne uudis. 

Juristikommentaar 

Balti Baasi AS-i juhatuse liige JURI EENMAA: 

"Kandova" võeti aresti alla 29. novembril 1994, aresti võib 
maha võtta ainult kohus. 27. septembril oli selle aresti maha
võtmine arutusel, a g a see määrus pole veel jõustunud, sest on 
esitatud edasikaebus. 

Kui "Kandova" müügi tehing on tühistatud, siis on ta "Maja-
ki" oma. Kui ta pole "Amani ta" oma ja oksjon tühistatakse, siis 
vastutab see, kes müüs. Eks ametnik püüdis vist laeva müües 
asja oma kaelast ära saada. 

Praegu on asi antud ringkonnakohtusse. Aga mida kohus 
nüüd arutab, kui arutelu objekti ei ole? 

«Meremehe» kommentaar 
Paragrahvide peensustesse tungimata võ imaldab see ko

dumaine actionlga lõppenud episood mitmeid tähelepane
kuid, mis kõlbavad näideteks laiema põh jaga üldistustele täie
lisest Eesti Vabariigist. 

Esimene arest, mis pandi "Kandovale" vaidlustatud oman
diõiguse tõttu — võimalik, et tegu on klassikalise ärastamisjuh-
tumiga, nagu neid nii kolhooside kui ka riigiettevõtete tegevu
se lõpetamise juures palju on juhtunud. 

Teine ärest, mis pandi juba arestitud "Kandovale" justkui võ
lanõude tagamiseks — sel puhul välja antud kohtumäärusest 
nähtuv raha edasi-tagasi ülekandmine koos imelike kuupäe
vadega võib viidata võimalikule korruptiivsete tunnustega te
hingule. Kohtumäärusega ja sellele toetuvate täitevdokumen-
t idega maskeerub esimene arest ning avaneb võimalus aresti 
all olevat laeva müüa. (Sama määrusega vabaneb aresti alt 
AS-i Amanita kaubalaev "Alant".) Vaidlustatud omandiõigu
sega laeva müük võimaldab AS—il Amanita saada "Forsban 
Trading SA-le" makstud võlast ja kohtukuludest üle jääv laeva 
müügist saadud raha endale saada. Teistkordsest arestist va-

Parempoolne laev on roostes «Kandova» 

bastamisel müügi tõttu ei meenu justkui kellelegi enam esime
ne, aastatagune laeva aresti alla võtmine. 

Loots ütles, et toimis nii, nagu õigeks pidas. Ent selgus, et puu
duliku informatsiooni tõttu. Sama puudulik pidi informatsioon 
olema ka registrist mahavõtmisel, sest esimene arest oleks pi
danud laeva võõrandamisõiguse pea tama. 

Soovida on jätnud merendusasutuste koostöö. Laeva välja-
vormistamise dokument idega on tegemist olnud nii Veeteede 
Ameti laevaregistri bürool, Tallinna sadamakapteni talitusel, 
koordinatsioonikeskusel ja lootsitalitusel kui ka Balti Baasi As-i 
sadamakapteni l ja "Eurobalticu" agendil. Tundub, nagu olek
sid need talitused juhindunud eri dokumentidest. 

Kui aga üks pool ütleb, et ta sadamaväravast läbi ei pää
senud ja teine, et läbipääsu pole takistatud, siis ei oska ka aja
kirjanik juhtumit pealt nägemata arvata, kummal õigus on. 
Musta valgeks ja valget mustaks tehakse täielises vabariigis 
pea iga päev. 

Tasub veel meeles p idada, et riigiametniku viga, praegusel 
juhul võib-olla täitevbüroo oma, võib meile kõigile kalliks 
maksma minna. Sest anonüümne riigi raha tuleb minu, sinu, 
tema — meie kõigi taskust. 

Madli Vrtismann 
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Kogu maailmas suureneb 
meritsi veetavate kaupade 
hulk j a nende s e a s ka ohtli
ke kaupade osakaal . Samas 
on täheldatav i lmne mahtve-
dude osakaalu suurenemine. 
Paljusid ohtlikke aineid, 
mida al les hiljuti veeti ainult 
pakitult, veetakse n ü ü d tan-
keritega, näiteks kanged lee
lised j a happed, a g a ka äär
miselt toksiline bensi ini anti-
detonaator, tetraetüülplii või 
epoksüvaigu kõvendaja, 
epikloorhüdriin. Need on 
ained, mis ühel või teisel vii
sil võivad ohustada nii laeva 
meeskonda, laeva ennas t kui 
ka m e r e elurkonda. 

Et vältida harvimat, on 
rahvusvahelisel tasandil 
jõustatud kaks t u n t u d kon
ventsiooni. SOLAS j a MAR-
POL. Kuid ainult konvent
sioonidest on v ä h e , neid 
peab rakendama ülemaailm
selt j a nende tä i tmis t tuleb 
kontrollida. See ee ldab kon
ventsioonide põhjalikku 
tundm ist ja ka n e n d e vajalik
kuse mõistmist. Mainitud 
eesmärgi saavutamiseks on 
Rahvusvaheline Mereorgani-
satsioon teinud kursused 
arengumaadest p ä r i t inimes
tele, k e s on seo tud ohtlike 
kaupade meritsi veoga. 

Käesoleva aas t a jaanuari 
viimastel päevadel, pärast 
aastaid kestnud ettevalmis
tusi, a lus t a s Triestes asuvas 
Rahvusvahelise Merenduse 
Akadeemias {International 
Maritime Academy, IMA) tööd 
esimene kursus t e e m a l "Oht
likud a ined sadamas" . Sügi
sel to imus s a m a kursus 
ainult itaallastele j a tulevi
kus k o r d aastas välismaalas
tele. Paa r i aasta p ä r a s t võib 
Eesti j ä l l e taotleda kohta nei
le kursustele. Kogu üritust 
finantseerib Itaalia välismi
nisteerium ja Trieste pro
vints. Allakirjutanul oli või
malus mainitud kursusest 
osa võ t ta . 

Õ p p e t ö ö s t 
Õppetöö toimus inglise 

keeles üheksast kaheteist
kümneni ja poole kahes t nel-
ja-viieni pärastlõunal. Veeb
ruaris olid loengud Trieste 
Ülikocji ruumides, alates 
märtsist aga kolisime uude 
majja, mis oli ehi ta tud, õige
mini varemetest ü m b e r ehi
tatud, IMA hooneks. See on 
ruumikas kolmekorruseline 
maja vanas pargis vaimu
haigla naabruses. Tulevikus 
on k a v a s rajada ka hotell 
kursustel osalejatele. Siis 
võib loota , et õppimis- ja ela
mistingimused paranevad 
praegustega võrreldes tun
duvalt. 

Kõnesoleval ku r suse l osa
les inimesi Brasiiliast, Ar-
gentiinast, Sloveeniast, Ru
meeniast, Jordaaniast , Süü-
riast, Tansaaniast. Kongost, 
Itaaliast ja allakirjutanu 
Eestist. 

Veebruaris oli iga päev 
itaalia keele tund. Seal õpe
tati selgeks l ihtsamad lau
sed, mida sai kasutada 
kauplustes, menüü lugemi
seks, a g a ka tee küsimiseks. 
Kuid viimase puhul tuli tava
liselt vastusest arusaami
seks inglise keeles täienda
vaid küs imusi es i tada . Kahe 
keele pea le kokku s a i lõpuks 
siiski as jad selgeks. 

Kaks esimest näda la t oli 
merenduse inglise keel. Õp
pisime tankerite ehi tus t ja 
nende ekspluateerimisega 

Kolm kuud kursusel 
"Ohtlikud ained sadamas" 

seotud tegevusi nii lae
vas kui sadamas ning vasta
vaid üldkasutatavaid termi
neid. 

Professor Stankovic käsit
les oma loengutes naftareos
tuse kahjude korvamiseks 
sõlmitud rahvusvahelisi kon
ventsioone j a kokkuleppeid. 
Kõne all oli tsiviilvastutuse 
konventsioon (CLC, Civll Lla-
bütty Conventton), rahvusva
heline konventsioon nafta
reostusest põhjustatud kah
justuste kompenseerimise 
fondist (Fund Conventton). 
tankeriomanike vabatahtlik 
kokkulepe TOVALOP (the 
Tanker Oivners Voluntary 
Agreement concerning Liabi-
lityfor OÜ Pollution), analoog
ne kaubaomanike vaheline 
kokkulepe CRISTAL (Cont-
ract Regardtng a Supplement 
to Tanker Liabüityfor OÜ. Pol
lution) ja P&I klubid, mis 
kokku moodustavad juriidili
se ja rahandusliku süsteemi, 
korvamaks naftareostusest 
tingitud kahju k a u b a 
omanikule, laevaomanikule 
j a kahju kannatanud ranni
kualale. Kompensatsiooni-
summad ulatuvad täna
päeval sadadesse miljonites
se dollaritesse ühe j uh tumi 
puhul ja need kasvavad 
pidevalt. 

Otto Dijxhoorn, IMO kau
pade ja töötlemise sektsiooni 
(Cargoes and Facilitation Sec-
tion) juhataja, käsitles nafta-
tankerite ehituse ja eksplua
teerimise kohta käivaid SO-
XAS-i ja MARPOL-i reegleid. 
Neid ettekirjutisi on a la t i pä
rast suuri tankeriõnnetusi 
rangemaks muudetud. 

Keemia- j a naftatankeri te 
tehnilisi üksikasju käsitlesid 
oma loengutes ka Jan Horck 
Malmö Maailma Merenduse 
Ülikoolist {Worid Marittme 
Unlversity), Jus t Frederiksen 
Taani Merendusadministrat-
sioonist j a Ken James, kes 
kuni viimase ajani oli- IMO-s 
ühe alakomitee juhataja. 
Koik nad o n merd sõi tnud 
mehed, seega teadsid nii 

mõndagi ka oma praktilistest 
kogemustest rääkida. 

Veeldatud gaasi tankerist 
p idas loenguid Ferdinand 
van de Laar Hollandist. Ta 
valdas võrdselt hästi nii me
reasjandust kui ka keemiat. 
Päras t merelt äratulemist lõ
petas ta ülikooli rakendus-
keemia alal. Ta on kümme 
aas ta t töötanud Rotterdami 
sadamas ohutuse alal, nüüd 
on ta Amsterdami sadamas 
samal alal. Oma loengutes 
ühendas ta väga oskuslikult 
gaasiveolaevadel saadud ko
gemused rakendus keemia 
probleemidega. 

Nafta- j a 
k e e m i a r e o s t u s e tõrje 
Tuleb kohe mainida, et 

tankerite põhjustatud nafta-
reostus moodustab ainult 
kümnendiku kogu maailma
ni erre sattunud naftast ja 
selle produktidest. Näiteks 
1994. a. kogu maailmamere
desse sattunud naftast and
sid tankeriõnnetused 4,7%, 
tankerite normaalne eksp
luateerimine (MARPOI^iga 
lubatud heitmed) andis 
6,7%. Et tankeritest tingitud 
reostus on muutunud üldise 
naftareostuse taustal suhte
liselt tagasihoidlikuks, on 
kahtlemata SOLAS-i ja MAR
POL-i reeglite järjekindla ra
kendamise tulemus. Ajakir
j a n d u s on tavaliselt tankeri-
tega seotud õnnetusi või
mendanud, sest need on 
väga atraktiivsed ja võimal
davad kõmu tekitada. Massi
listest pisireostustest tekita
tud palju olulisemale reostu
sele aga sellist tähelepanu ei 
pöörata. 

Naftareostusega seotud 
probleeme käsitlesid oma 
loengutes D. Domovic Maltal 
asuvas t Vahemere Pääste-
keskusest (Regional Marine 
Pollution Emergency Respon-
se Centre Jor the Mediterra-
nean Sea) J.-Y. Huet Rah
vusvahelisest Tankeriomani-
ke Reostusalasest Föderat
sioonist (International Tanker 

Owners Pollution Federation 
Ltd). 

Triestes toimunud kursu
se üheks eesmärgiks oli tä
helepanu juhtimine sadama
te osatähtsuse suurendami
sele reostuse vähendamisel, 
aga ka laevade ja sadamate 
parema koostöö tähtsusele 
ohu tuse suurendamisel. Vii
masel ajal on toimunud tõsi
seid vahejuhtumeid ja õnne
tusi laevadega nende laadi
mise j a lossimise ajal. Prob
leemi keerukus IMO jaoks on 
aga selles, et neid küsimu
si saab lahendada ainult 
riigi seadusandluse raami
des, IMO võib anda ainult 
soovitusi. See oli üks sõnu
mitest, mis igale osavõtjale 
kodumaale viimiseks kaasa 
anti . 

Et nafta kahjustab kõige 
muu kõrval ka kalavarusid, 
eriti maime, on üldteada, 
kuid vähem teatakse seda, et 
naftaga reostunud vesi on 
kahjulik ka merevett kasuta
vatele jahu tusseadm etele, 
sest jahuti te efektiivsus lan
geb tunduvalt. Naftareostuse 
tõrjel on oluline tegutseda 
kiiresti enne. kui õli hakkab 
emulgeeruma. Teiseks tuleb 
leppida siiski sellega, et vet
te sa t tunud naftast on või
malik kätte saada umbes 
10%. Naftareostusega saab 
meri lõpuks siiski ise hakka
ma, sest meres leidub umbes 
300 lüki baktereid, kes tarbi
vad süsivesinikke. Tihti ongi 
otstarbekas jätta pisireostus, 
mis ei ohusta rannikut, loo
dusele lahendamiseks, sest 
ka ebaratsionaalne tegutse
mine nõuab kulutusi ja ei 
pruugi olukorda parandada. 
Kuid otsus mittemidagitege
miseks tuleb vastu võtta või
malikult vara pärast reostu
se ilmsikstulekut. 

Halvem on olukord kemi-
kaalireostuse ja selle tõrju
misega, sest nende käitumi
ne vettesattumisel sõltub ke
mikaali omadustest. Koge
mused, mis on saadud naf-
tareostuste tõrjumisel, või-
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vad keemiareostuse korral 
osutuda kasutuks. 

Kemikaalireostuse korral 
ongi eelkõige oluline olukor
ra kiire hindamine, et edasi
ne tegevus oleks võimalikult 
ratsionaalne. 

Olukorra hindamine kee
miareostuse korral on olnud 
hollandlase W. Koopsi huvi
alaks paljude aastate vältel. 
Peale oma väga huvitavat 
loengut andis ta igale osavõt
jale ka arvutiketta tema poolt 
koostatud keemiareostuse 
olukorra hindamise prog
rammidega. Kuigi tegemist 
on ligilähedaste hinnangute
ga, aitab niisugune prog
ramm kiiresti saada etteku
jutuse , mida antud aine 
reostus endaga kaasa võib 
tuua. Reostusfakti teadasaa
misel on sellest palju abi te
gu tsemisotsuste tegemisel, 
sest kiire ja otstarbekas te
gutsemine reostuse algetapil 
võimaldab oluliselt kahju
summat vähendada. Sellegi
poolest võib sageli mittemi
dagitegemine osutuda kõige 
otstarbekamaks tegutsemis
viisiks, kuid ka see otsus tu
leb langetada pärast olukor
ra hindamist. 

Keemiareostuse tagajärjed 
muudab raskemaks veel see, 
et puuduvad rahvusvaheli
sed kokkulepped, mis või
maldaksid saada, analoog
selt naftareostusega, tekki
nud kahjude hüvitamiseks 
rahalist kompensatsiooni. 
Süüdlase saab anda kohtus
se ainult kahju kannatanud 
riigi seaduste alusel, kui sel
les leiduvad vastavad sätted. 

Rõhutati vajadust koosta
da riiklik abinõudeplaan oli
ja keemiareostuse tõrjumi
seks (contingency plan). Selle 
alusel saab koostada piir
kondlikud ja lõpuks ka sada
mate vastavad abinõude-
p laan id. Igale osavõtjale anti 
kaasa juhend, kuidas plaani 
võiks koostada. 

V e o s t e o h t l i k k u s 
Päris palju loenguid oli pü

hendatud ohtlike ainete füü
sikale ja keemiale, kus lekto
riteks olid Trieste Ülikooli 
õppejõud. Keemiareostusest 
tulenevaid ohtusid ja nende 
vältimist, aga ka tuletõrjega 
seotud küsimusi käsitles 
Graham Evans. Koos hr. 
Evansiga külastasime ka 
Trieste tuletõrjujaid. Nende 
üheks ülesandeks on tule
tõrje- ja päästetegevus Tries
tes asuvas naftasadamas, 
kus kaks meest on pidevalt 
valves. Meile demonstreeriti 
ka naftasadama tule tõrje
süsteemi. Tuletõrjevee (ka 
vahu) torustik on viidud vee 
alt kuni laeva juures olevate 
püstikuteni. See on selleks, 
et vältida torustiku purune
mist plahvatuse korral. Kõik 
joatorud on kaugjuhtimise
ga, üks juhtpultidest asub 
mitusada meetrit laevast 
eemal. Võimaliku tule tsooni 
jäävat estakaadiosa saab 
kaitsta vee kardinate abil, et 
võimaldada inimeste ohutu 
põgenemine. 

Muud o h u d tanker i te l 
j a n e n d e s t h o i d u m i n e 
Tankeritel on ohtlikud pai

gad ka tühjad tankid ja 
muud tühjad ruumid, kui 
neisse on vaja siseneda. Igal 
aastal juhtub sellega palju 
tõsiseid õnnetusi, kusjuures 
ohvriks osutuvad isegi koge
mustega laevainspektorid. 
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Alati ei peagi olema tegemist 
toksiliste ainetega, õnnetusi 
on olnud ka näiteks toiduõli 
ja mõne muu õhust hapnik
ku siduvat materjali sisalda
nud tankidega. Olgu maini
tud, et hapnikusisalduse 
alanemine juba 20%-ni aval
dab, märgatavat mõju orga
nismile, eriti 'kui seejuures 
on vaja teha rasket füüsilist 
tööd. Veelgi madalam hapni-
kusisaldus võib põhjustada 
juba eluohtlikke olukordi. 
Siit tõsine soovitus, et ilma 
hingamisaparaadita tohib si
seneda üksnes ruumi, kus 
hapniku sisaldus on 2 1 % ja 
puuduvad toksilised aurud 
ja gaasid. See peab olema 
usaldusväärsete mõõtmiste
ga kindlaks tehtud. 

Siit ka vajadus tunda lae
vas kasutatavaid mõõteriistu 
ja nende tööpõhimõtteid, mis 
on väga oluline seadmete 
muretsemisel ja nende kasu
tamisel. Et mõõt mis tulem us 
oleks usaldusväärne, on vaja 
kasutada jus t antud mõõt
miste jaoks kohandatud sea
det ja see peab olema õigesti 
kalibreeritud. Mittesobiva 
mõõteriista kasutamine an
nab sageli vale tulemi, kuid 
võib rikkuda ka mõõteriista. 
Olgu mainitud, et Trieste sa
damas on ametis kolm kee
mikut, kelle üheks ülesan
deks on mõõta tankide ja re
servuaaride atmosfääri koos
tist. Tööle võetakse vaid ini
mesi, kellel on vähemalt ma
gistrikraad keemias. 

Üks oluline mõõteriist tan-
keril. aga ka kaldal, on hap-
nikumõõtja. Kui atmosfääris 
on üle 11% hapnikku (SO-
LAS ei luba üle 8%), siis sel
lest piisab plahvatusohtlike 
olukordade tekkimiseks. Tei
salt poolt on inimese jaoks 
täiesti ohutu atmosfäär, kus 
hapniku sisaldus on 2 1 % ja 
puuduvad toksilised ained. 
Seega on vaja usaldusväär
selt mõõta hapniku sisaldust 
nii ühe kui ka teise olukorra 
kindlakstegemiseks. Kasuta
takse keemilisi, elektrokee-
milisi ja elektromagnetilise 
tööpõhimõttega hapniku
ni õõtjaid. Tänapäeval on 
enamkasutatavad kaht vii
mast tüüpi mõõteriistad. 

Toksiliste ainete sisalduse 
mõõtmiseks puuduvad kaa
saskantavad universaalsed 
riistad. Kuid väga paljude 
gaaside ja aurude jaoks on 
välja töötatud mõõtmistoru-
kesed. Tuntumad neist on 
firma "Dräger" omad. Neid on 
mugav kasutada ka mõõt
miste tegemiseks tankides ja 
muudes suletud ruumides, 
ilma et ise peaks neisse sise
nema. On olemas ka torud 
hapniku ja süsivesinike 
mõõtmiseks. 

Itaalias on seadusega keh
testatud, et keevitustööde 
teostamiseks laeval on vaja 
keemiku luba, kes teeb kind
laks, et kuumutatavasse 
piirkonda ei jääks vedelikke 
ega tahkeid aineid, mis või
vad laguneda ja anda põle
vaid või toksilisi gaase. Üht
lasi teeb ta kindlaks, et at
mosfäär ei ole plahvatusoht
lik ja ei sisalda üle piirmää
ra toksilisi ained. Hollandis 
on töökultuuri ja õhutustelt 
nika nõuete täitmisega jõu
tud aga nii kaugele, et re
mondiks dokis ei pea alati 
kõik laeva mahutid ja tankid 
tühjad ning pestud olema. 

Jaak Arro 

Sadamajuhtimise seminar Rootsis 
5.—17. novembrini toimus 

Rootsis sadamate juhtimise 
seminar, mille korraldamise 
initsiaatoriks oli Läänemere 
Sadamate Organisatsioon 
(BPO), peamiseks finantsee
rijaks Rootsi Investeeringute 
ja Tehnilise Abi Amet (BITS). 
Korraldamise põhiraskust 
kandsid Rootsi Meresõidu 
Administratsioon, Stockhol
mi ja Nörrköpingi sadam, 
Rootsi Sadamate ja Stividori-
de Assotsiatsioon. Osavõt-
jaiks olid välja valitud Eesti, 
Läti, Leedu, Poola ja Vene
maa sadamate juhtivtööta
jad, kokku 23. 

Rahvusvaheline Mereorga-
nisatsioon IMO on kuuluta
nud Läänemere piirkonna 
erilist tähelepanu vajavaks 
piirkonnaks. Ka Helsinki Ko
misjoni töö edukus rahvus
vahelise keskkonnakaitsetöö 
koordineerimisel sõltub siin
se piirkonna rannikuriikide 
mereohutuse standardite 
ning merekeskkonna kaitse 
alaste seisukohtade ühilda
misest. Läänemereriikide 
merenduse ja sadamamajan-
duse arengusuunad sõltu
vad aga oluliselt sadamate 
juhtimise tasemest. Sellest 
johtuvalt oligi esimene suu
rem rootslaste korraldatud 
sadamate-alane seminar sa
damate juhtidele. Eesmär
giks oli seatud tänapäeva 
Euroopa sadamate organi
satsiooni ja juhtimise kohta 
teadmiste andmine ning 
osavõtjate motiveerimine 
liidri osa efektiivsemaks täit
miseks oma organisatsioo
nis. 

Kahenädalane koolitus vii
di läbi peamiselt Stockholmi 

sadamas, lisaks olid prog
rammis Norrköping ning 
Oxelösund. Alguses kulus 
põhiaeg juhtimisteemalistele 
loengutele ja workshoppide-
le. Teemadeks hea liidersus, 
efektiivne meeskonnatöö, 
tööülesannete delegeerimine 
ülalt alla jne. Omamoodi nä
gemuse juhtimistarkusest 
esitas kindral Svante Bergh 
Rootsi maavägedest. 

Hiljem sai lisaks paljut 
oma silmaga näha, kõrvaga 
kuulda ja käega katsuda. 
Kõigi sadamate ühiseks joo
neks kippus olema laevade 
vähesus (just külaliste ajal 
neid pole, oli selgitus). Stock
holm i sadam apilti muutis 
mõnel päeval ainukesena sa
dam apäraseks seal ümbe-
haalamisega tegelnud "Viire-
laid". Vene laev, nagu kontei-
nerterminaali dispetšer meie 
grupile teatas. 

Muidu pakkusid sadama-
spetsialistide ettekanded tõ
sist huvi, sest näiteks Oxelö-
sundi sadama iga allüksuse 
juh t oli valmistanud ette as
jaliku ja parajal määral il
lustreeritud loengu oma 
tööst ja tulevikuplaanidest. 
Samuti Stockholmi sadama 
omad. Oma probleeme selgi
tasid ka tolli ja politsei esin
dajad, võimalus oli näha Hol-
meni paberitehast, millel 
oma paberiveolaevad. Need 
veavad kõrvuti raudtee- ja 
maanteetranspordiga vähe
malt kolmveerandi tehase 
toodangust laiali. 

Paljud Rootsi sadamad on 
nn. service-port-tüüpi, eri
nevad meie Tallinna Sadama 
land lord-sadama väljaaren
damise plaanidest. Rootsi 

üleriigiline organisatsioon on 
sadamatel ning stividoridel 
ühine. Selle eesmärk on 
kogu riigi sadam amajanduse 
probleemide arutamine, 
nõuandmine merendusad-
ministratsioonile j a ministee
riumile nende spetsiifilises 
alas. 

Traditsiooniliselt olid päe
vakavas keskkonnakaitse ja 
ohtlike ainete vedu. Nagu ka 
ühinemine Euroopa Liiduga 
ning sellega seonduv. Selle 
viimase kohta arvati, et kuna 
enne ühinemist oli tehtud in
tensiivset tööd seadusandlu
se kooskõlla viimiseks, eriti 
suur i raskusi ei tekkinud. 
Spetsiifiliselt Põhjamaade 
(Norra jäi ju eraldi) ja Rootsi 
huve puudutavates küsi
mustes on olnud võimalik 
eriklauslites kokku leppida. 
Mõni asi on ka raskemaks 
läinud, mõnes küsimuses 
tuleb enne Brüsselist näda-
lake vastust oodata, kui ot
suse langetada võib. Kala im
portimiseks Norrast tuleb 
see näiteks kõigepealt veda
da Rootsi idaranniku teatud 
sadamatesse, kus on luba
tud toiduainete impordiga te
gelda, ja alles sealt võib 
Rootsimaale laiali saata. Ise
gi siis, kui otsetee oleks 
paarsada kilomeetrit. Sea
dus nõuab nii. Aga enamas
ti on probleemidele lahendu
se leidmisel alustuseks "de-
pends on...". 

Mida selline kahenädalane 
seminar andis? Teadmisi. 
Mõtlemisainet mitmel alal. 
Laiendas silmaringi. Kontak
te: nii töiseid, ärilisi kui ka 
sotsiaalseid. Ei saa ju naab
ruses tegutsejad ülemäära 

tihti kokku. Kinnituse selle
le, et meil positiivset ikka on 
küll, ja sellele, et ega neilgi 
kerge ole, kuigi finantsvõi
malused paremad. J a tead
miseks selle, et praegu on 
märksõnadeks informat
sioon, kommunikatsioon, 
motivatsioon. 

Vahepeal jõudsime veel tä
histada Rootsi Mereadmi-
nistratsiooni Ida-Euroopa 
maadele abiosu tarn ise osa
konna 5. aastapäeva (mardi
päeval) ja endalegi üllatu
seks lõõgastuda loomaaias. 
Esialgu tundus planeeritud 
3-tunnine Kolmardeni loo
maaia külastamise plaan 
üsna koomilisena, kuid kui 
küllaltki vabapidamise-moo
di näivas loomaaias röövlin
dude, kaamelite (sülitasid, 
õnneks mitte eestlaste pih
ta), kaelkirjakute, elevantide 
ja delfiinide etteasted ära olid 
vaadatud ja mitte põrmugi 
tsirkusele iseloomulikku 
piitsatunnet juures ei tund
nud, selgus et kogu "vanaini
meste seltskond" oli suure
päraselt lõõgastunud. J a 
üht-teist uutki kuulnud, 
sest iga demonstratsiooni 
saatis mõnusalt ettekantud 
asjalik informatsioon. 

Esmakordselt sellise semi
nari korraldamisraskust 
kandnud Mona Finnström. 
Leif Tyren, Willand Ringborg 
jpt. istusid peale seminari 
lõppu Stockholmi sadamas 
kohvitoas maha, et kokku
võtteid teha. Lõpuks sai nad 
tabatud hoopistükkis järg
mist sadamateseminari pla
neerimas. 

Reet Naber 

Vähe on noori kaptene id 
Eesti Kaptenite Klubi 

president IGOR GNEZDI-
LOV, kas ikka veel ei teki 
vajadust kaptenite ameti
ühingu järele? 

Jah , kaptenite klubi ei ole 
ametiühing, vaid üks pro
fessionaalide ühendus ning 
ei ole meie välja mõel
dud. Sakslaste klubi on 
100 aastat vana, norralas
te oma minu meelest 125 
aastat . 

Kaptenite klubid on Rah
vusvahelise Mereorganisat
siooni (IMO) konsultatiivor-
ganeiks. IMO-s on meie esin
dajad. IMO saadab kõigile 
kaptenite klubidele, ka mei
le, oma materjalid. Me oleme 
seal valitsusväliste eksperti
de rollis. 

Noori kapteneid tuleb 
vähe juurde. 

See on omaette probleem. 

Juba 10 aastat tagasi tehtud 
uurimus näitas, et viie aasta 
pärast on pooled kaptenid 
üle 60 aasta vanad... Järgmi
sel aastal saab 16 meie klu
bi liiget kuuekümneseks. 
Meie 276-st liikmest on um
bes 70 pensionäri. Seni on 
aastas keskmiselt 7 kaptenit 
klubisse juurde tulnud. 

Noored peavad merekooli 
lõpetamise järel vähemalt 10 
aastat merd sõitma, et kap
teniks saada. 

Kapteniks saamisel on va
jalik täita kaugsõidu tsen
sus . Paljudes laevastikes, 
kasvõi näiteks veeteede ame
tile kuuluvatel laevadel, pole 
see ju võimalik. Kaptenite 
klubil j a "Esmanil" on terve 
süsteem välja töötatud, kui
das seda teha. 

Noortest, kes merekoolist 
meile praktikale tulevad. 

saadame paremad kohe vä
lismaale; sealt tulevad nad 
hea inglise keele oskusega. 
Nende kohta saame pidevaid 
hinnanguid. Kooli lõpetades 
võivad nad juba olla laevaoh
vitserid. 

Et laevastik püsiks, on 
tarvis kapteneid. Merelae
vandusel pole neid piisavalt 
võtta, tuleb otsida. Kaptenite 
puudumisel peab hakkama 
laevastikku vähendama. 

Kodakondsuse puudumi
ne hakkab varsti takistama 
kasutamast paljusid kapte
neid. Välislaevadesse ei min
da mitte üksnes selle pärast, 
et rohkem teenida, vaid ka 
kodakondsuse puudumise 
tõttu. 

"Esman" on uue laeva 
saanud? 

Meil on üks partner, ja 
laev on tema oma. Aga ta ei 

ole meremees ja vajab seepä
rast managemenfi. Ta andis 
laeva meie kätte; me viisime 
selle Eesti lipu alla, enne 
oli Vene lipp. Nii et tema 
on omanik ja meie manage-
rid. Laev on meil bareboat-
charteris, maksame renti. 
Laeva nimi on "Transnauti-
ca . 

Algselt oli see "Volgo-Balt 
141". Ligi aas ta tegime re
monti, nüüd on ametime-
hedki selle juba üle vaada
nud. Leping on "Kunda Tse
mendiga" — hakkame Kun
dast Szczecinisse tsementi 
vedama. 

Meile on veel teistki laeva 
pakutud. Nüüd uurime, mis 
ja kuidas: palju maksab jne. 

Ühesõnaga, laienete? 
Kui püsima jääme, siis 

jah. . 
Madli Vit ismann 

Tänavu merekooli vastuvõetud tublimatest kadettidest võivad kaptenid saada järgmise aastatuhande esimese küm
nendi lõpus. Isi Trapido fotod. 
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Segadust tekitavatest 
juhistest 

Hiljuti s a i RE Tal l inna Sa
dam Veeteede Ametilt kir ja 
"Ammooniumni t r aa tväe t i s t e 
tööt lemises t s a d a m a s " . U m 
bes s a m a l ajal i lmus "Veetee
de Ameti Teataja" nr . 5 , mil
les on a v a l d a t u d EVA pead i 
rektori k a s k k i r i " S a d a m a t e 
töö kor ra ldamine" . Mõlemas 
d o k u m e n d i s on s a r n a s e d 
ebakõlad j a s e g a d u s t t ek i ta 
vad s e i s u k o h a d . 

Üla lmain i tud kirja e s ime
ne p u n k t t e a t a b , et a m m o o 
n iumni t r aa tväe t i s e vedu j a 
h o i u s t a m i s t Ees t i s reguleer i 
vad: 

a) "Tahke te p u i s t k a u p a d e 
veo o h u t u s e e s k i r j a d " (BC 
Code) 

b) "Rahvusvahe l i sed oht l i 
ke k a u p a d e mereveo eesk i r 
jad" (IMDG Code) 

c) Teede j a s idemin i s t r i 
m ä ä r u s e g a k i n n i t a t u d "Oht
liku k a u b a s a d a m a s v a s 
tuvõtu, tööt lemise, h o i u s 
tamise j a vä l jas tamise e e s 
kiri". 

Kaks e s i m e s t p u n k t i p u u 
dutavad peamise l t l aevaoma-
nikke j a k a u b a s a a t j a i d j a vä 
hem s a d a m a t , ko lmas a g a 
täielikult s a d a m a t . Ta l l inna 
S a d a m a spe ts ia l i s t ide a rva 
tes on s e e igati korral ik e e s 
kiri. J a m i k s k a mit te , sel le 
eeskirja loomisel töö tas id 
mitu a m e t k o n d a kül la l tk i 
kaua . Muide , s a d a m a s o n 
a m m o o n i u m n i t r a a t v ä e t i s t 
töödeldud e n a m ku i 2 0 a a s 
tat. N ü ü d leiab keegi a m e t 
nik, et s e e eeskiri ei ole kü l 
laldane j a p ü ü a b sel les t e h a 
oma m u u d a t u s i . Ei h a k k a 
siin v a i d l e m a m u u d a t u s t e 

Täna jõudis minuni — siin 
kus ma triivin oma saarel 
kahe kontinendi vahel — 
"Meremees", malest tihti on 
palju lugeda, mis endisele 
meremehele huvi pakub. 

Kõigepealt tahan Teid tä
nada selle kenaduse eest, et 
panite lehe, milles minust jut
tu on, ümbrikusse, ja saatsi
te selle mulle. See oli väga ar
mas ja pean sellest suurt 
lugu! 

Teiseks pean ka Teie ees 
mütsi maha võtma — "Cha-
peau!" (nagu seda väljenda
vad prantslased) — selle te
ravmeelsuse tõttu, millega 
Teie seda "Saarte" filmi olete 
hinnanud, sest Tele tegelete 
ju mereasjanduse, ja mitte 
kunstiga! 

Me e i k e e r a r o o l i , 
v a i d s u l e p e a d 

A j a l e h t e t e e v a d k õ i g i s 
t o i m e t u s t e s i n i m e s e d , 
k e l l e t ö ö r i i s t a k s on 
( e e s t i ) k e e l . Ka m e i e 
t o i m e t u s l i i k m e d p o l e 
ü l i k o o l i s õ p p i n u d r o o 
l i r a t a s t k e e r a m a e g a ma-
s i n a l ü l i t i t v a j u t a m a , 
v a i d i n i m e s t , t ema k õ r 
gemat n ä r v i t e g e v u s t j a 
p s ü h h o l o o g i l i s i e l a m u s i 
n i n g k u n s t i l i s i k u j u t 
l u s i t u n d m a j a t e a d m a , 
mida i n i m k o n d e n n e m e i d 
on t e i n u d . 

S e e t õ t t u t e k i t a b m e i s 
a l a t i h ä m m a s t u s t , k u i 
m e i l t o o d a t a k s e sama 
s u u r t m e r e n d u s a l a s t 
k o m p e t e n t s u s t k u i m e r e 
k o o l i s k ä i n u t e l t . V õ i 
k u i i m e s t a t a k s e , e t 
m e i e g i h a r i l i k e i n i m e s 
t e k o m b e l , kui t o i m e t u 
s e h e i t l i k t ö ö g r a a f i k 
v õ i m a l d a b , t e a t r i s , 
k o n t s e r d i l v õ i k i n o s 
käime v õ i k o g u n i r a a m a 
t u i d l o e m e . P r o f e s s i o 
n a a l s e k s k r e t i n i s m i k s 
v õ i b s e e j u u r e s n i m e t a d a 
s e d a , k u i me l u g e j a i l e 
t u t v u s t a m i s e k s n ä h t u s t -
k u u I d u s t m e r e n d u s e g a 
enam s e o t u d n ä h t u s e d 
v ä l j a v a l i m e . 

s i su j a va ja l ikkuse üle, ku id 
ilmselt on r i k u t u d s u b o r d i 
nats iooni . Minis t r i m ä ä r u s t 
võib t ä i e n d a d a min is te r . 

Mõni s õ n a s a d a m a töö 
kor ra ldamise käskk i r j as t . 
See käskk i r i k o h u s t a b s a d a 
m a valdajat k o o s t a m a j a Vee
teede Amet is k i n n i t a m a s a 
damaeesk i r j a j a s a d a m a p a s -
si. Nende d o k u m e n t i d e koos
tamise j u h e n d o n i lmselt ko 
peer i tud N. Ludu aegsete l t 
se l lekohaste l t j uhend i t e l t . 
Mõned p u n k t i d o n tõlgi tud 
a ru saadava l t , te ised a g a r a s 
kest i mõis te taval t . Näi teks : 
kohal iku aja e r inevus U T C -
st; bal las t i p u m p a m i n e j a 
t ank ide pe semine . S a d a m a s 
peab o lema s a d a m a e e s k i r i , 
selline on m a a i l m a p r a k t i k a . 
Eeskiri p e a b o l ema a g a koos 
t a t u d nii, e t sel les t o leks 
k a s u s a d a m a kliendil j a s a 
d a m a valdajal j a k ind las t i 
peab see o l ema s e a d u s t e g a 
kooskõlas . Vi imase o s a s on 
aga küs i t avus i , ku id ne i s t 
allpool. Mis p u u d u t a b s a d a 
nt apass i , s i is k a h t l e n selle 
va jaduses sellisel kujul , 
n a g u on n õ u t u d käskk i r j a s . 
Umbes s a m a s u g u s e s a d a -
m a p a s s i k o o s t a m i n e N. Liidu 
ajal t o imus k e s k a s u t u s t e 
surve all j a ku i see , s a d a m a 
igapäevaseks tööks mit teva
jalik d o k u m e n t va lmis sa i , j ä i 

Olen Teie arvustusega sa
japrotsendiliselt päri, ja leian 
lohutust selles, et ka Teile 
olid selle filmi puudused nii 
silmatorkavad! Samal ajal 
olen hingepõhjani kurb selle 
üle, et see kuldne juhus nii 
piinlikult lasti sõrmede vahelt 
läbi libiseda — sest siin on 
tõesti palju, mida oleks väärt 

filmida. 
Aasta aega kestnud läbi

rääkimiste ajal varustasin 
neid igasuguse materjaliga, 
sest tegemist ei olnud alul 
mitte intervjuu või reportaaži, 
vaid dokumentaalfilmi te
gemisega, kuid selle peale 
vaatamata polnud kellelgi 
süa jõudes mingit kava või 
eesmärkija nä sai minust tõe
poolest see "rääkiv pea", kes 

Meie a m e t i a l a s e p ä d e 
v u s e mõõdupuu on s õ n a 
k a s u t a m i s e o s k u s . Ü l e 
j ä ä n u s , m i d a a j a k i r j a 
n i k u k o m p e t e n t s u s e k s 
p e e t a k s e , on t e g u e l u -
j a t ö ö k o g e m u s e g a , m i s on 
e r i i n i m e s t e l m õ i s t a g i 
e r i n e v . S e e t õ t t u e s i 
t a b k i m e i e t o i m e t u s a j a 
l e h e s k ü l l a l t p a l j u i n 
t e r v j u u s i d , e t t o e t u d a 
k e l l e g i t e i s e m e r e n d u s -
v õ i muu a l a t e a d m i s t e l e . 
S i i s v a s t u t a b i n t e r v 
j u e e r i t a v oma s õ n a d e 
e e s t i s e , m e i e o l e m e 
n e e d v a i d v õ i m a l i k u l t 
t ä p s e l t püüdnud e d a s i 
a n d a . 

Vihma k ä e s t r ä ä s t a 
> a l l a 

T o i m e t u s e l on k u u e s t 
t ö ö a a s t a s t k o l m e l o l n u d 
oma t ö ö t u b a . N i i k e s k 
l i n n a s , e t enam k e s k e l 
o l l a e i s a a g i — P ä r n u 
m a a n t e e j a E s t o n i a 
p u i e s t e e n u r g a m a j a k a 
t u s e a l u s e s . E n t s i n n a 
h a k k a s v ihm s i s s e s a d a 
ma j a m u l l u p ä r a s t me

t a ) l e b a m a ü h e o s a k o n n a 
r a u d k a p p ! to lmu k o g u m a . 

Ma olen kauge l sellest , et 
e i t ada kõiki N. Liidu aegseid 
m e r e n d u s t p u u d u t a v a i d ees
kirju j a j u h e n d e i d , ku id nen 
de ü l e k a n d m i n e Eest i nor
mat i ivak t idesse p e a b o lema 
läbi mõe ldud . Paljud ne is t ei 
kõ lba ü k s - ü h e l e üle k a n d a . 
Eesku ju võiks võt ta k a teis
telt meie naabr i t e l t (Rootsist, 
S a k s a m a a l t ) . 

Konkret i seer in m õ n d sa 
damaeesk i r j a koos t amise j u 
h e n d i ebakõ la s e a d u s e g a . 
S e a d u s , "Kaubandus l iku 
meresõ idu koodeks" § 7 9 an 
n a b s a d a m a l e õiguse välja 
a n d a eeskirju j a j u h e n d e i d , 
ku id ei n õ u a n e n d e k inn i ta 
mis t Veeteede Ametis . Üldo
s a s n õ u t a k s e navigats iooni 
a lguse j a lõpe tamise t ä h t a e 
ga. S e a d u s s ä t e s t a b — Vee-
tede a m e t m ä ä r a b m e r e s a d a 
m a g a kooskõ las t a tu l t k ind
l aks j a teeb t e a t a v a k s navi
gatsiooni a l g u s e j a lõpetami
se täh ta ja . Sadamaeesk i r j a 
koos tamise j u h e n d i s t l äh tu 
d e s peaks s a d a m m ä ä r a m a 
k a laevade s a d a m a s s e s ise
nemise (II osa) j a s a d a m a s t 
väl jumise (V osa) kor ra . Koo
d e k s aga s ä t e s t a b , e t laevade 
m e r e s a d a m a s s e s i senemise 
j a sealt väl jumise kor ra m ä ä 
r a b k ind laks s a d a m a k a p t e n , 

üht lõpmata monoloogi oli 
sunnitud jorutama, kuni vii
maks nördimusest toss välja 
läks... Nädalapikkusest 
tund-tunni järel umbropsu fil
mimisest lõigati lõpuks kokku 
28 vaest, pealiskaudset mi
nutit. Mind on korduvalt filmi
tud Hispaania, Rootsi ja isegi 
USA televisioonis, kuid kuna
gi sel saamatul moel. 

Olen nüüd sunnitud oma 
rahulolematusega lõpetama, 
sest muidu jääb lugu nagu 
Jaan Krossiga: ma ei või 
suud lahti teha, üma et keegi 
ei kasutaks juhust küsida, 
mida ma Krossi raamatust 
(onust) arvan... 

Nii et, aitab sellest, ja lä
hen teisele teemale üle. 

Mul valmis hiljuti uurimus 

r e k o o l i v ä l j a k o l i m i s t 
l ü l i t a t i v ä l j a e s m a l t 
k ü t e , p ä r a s t u u t 
a a s t a t a g a k a v e s i j a 
e l e k t e r . 

T e r v e a a s t a o o t a s maja 
r e m o n t i j a t o i m e t u s s e l 
g u s t ma ja v a l d a m i s e s . 
Lõpuks o t s u s t a t i ä r a , e t 
1 9 1 2 . a a s t a l v a l m i n u d 
T a l l i n n T ü t a r l a s t e Kom
m e r t s g ü m n a a s i u m i h o o n e 
s a a b T a l l i n n a 7 . K e s k 
k o o l i l e . S e l l e k o o l i d i 
r e k t o r a g a t e a t a s , e t 
t e m a s e i s u k o h t on — kogu 
k o o l i m a j a p e a b kuuluma 
k o o l i l e . S e l g e , t u l e b 
v ä l j a k o l i d a . 

Samas on aga K e s k l i n 
na v a l i t s u s s e l l e hoone 
r u u t m e e t r i r e n d i h i n n a k s 
m ä ä r a n u d 250 k r o o n i . 
K e l l e l e k ü l l , t e k i b k ü 
s i m u s . Kas k a v a t s e b k e e 
g i f u j a e e s h a m b u r g e r i 
r e s t o r a n i a v a d a — mis 
kuum k o h t , o t s e t r o l l i -
p e a t u s e t a g a —, v õ i müüa 
v ä r a v a p u t k a s p e e n i l õ h 
n u ? 

Tööd p i d i a l u s t a t a m a 
k a t u s e s t , ü l d e h i t u s f i r -

kes on Veeteede ame t i tööta
ja . Riigipiiri s e a d u s e s on see 
küll veidi te i s tmoodi s ä t e s t a 
tud j a see p u u d u t a b a inu l t 
välisriigi laevu. 

Paa r nä ide t t õ e s t a m a k s , e t 
j u h e n d on k o o s t a t u d läbi
mõt lematu l t : ü l d o s a p . 10 
" S a d a m a s t e g u t s e n u d jur i i 
dilised j a füüsil ised is ikud. 
Andmed n e n d e koh ta . " XI 
o sa "Agenteerivate et tevõtete 
loetelu". Es i t eks , k a s agen-
teeriv et tevõte ei ole juriidili
ne is ik? Teiseks, a i n u ü k s i 
agenteer ivaid et tevõtteid on 
t änapäeva l m i t u k ü m m e n d , 
r ä ä k i m a t a brokerftest, v a ru s 
ta ja tes t j m s . Ko lmandaks , 
füüsil ised i s ikud — neid on 
j u t u h a n d e i d . Kas tõest i on 
n e n d e j a n e n d e a n d m e t e väl
j a toomine vajalik s a d a 
maeesk i r j ades? Sõjaeelses 
Tal l inna s a d a m a eeskir jas 
selliseid a n d m e i d ei o lnud . Ei 
ole k a meie n a a b r i t e Helsin-
ki, Hamburg ) s a d a m a e e s k i r 
j a d e s . 

S a d a m a p a s s i koos tamise l 
n õ u t a k s e "vas tuvõetava 
m a k s i m a a l s e t e mõõ tme tega 
laeva" süvis t . Veeteede a m e 
ti töötajad peaks id kõige pa 
remini t e a d m a , e t Ees t i s ei 
ole ap robeer i tud valemit lae
va m a k s i m a a l s e süv i se m ä ä 
r ami seks sõl tuval t vee s ü g a 
vuses t . A lapunk t 5.5 "Laeva-

"Naissaare põlised perekon
nad", mis tegeleb saare asus
tamisega pärast Suurt Põhja
sõda. Selles on kõigepealt kir
jas nende tosina suguvõsa 
päritolud, saabumise aeg, ja 
kuidas esimesed paar-kolm 
põlve oma kanda kinnitasid. 
Selles on ka Naissaare pere
kondade skeemid 200 aasta 

jooksul. Omast kohast huvi
tav dokument, mida ma ise 
ainult kurioosumiks pidasin, 
kuid mida täitsa ootamatult 
Teaduste Akadeemia kirjas
tus tahab välja anda veel 
käesoleva aasta lõpus. 

Seesama kirjastus annab 
välja ka minu ingliskeelse Il
lustreeritud biograafia onu 
Bernhardist "Optical illu-
sions", mis peaks ilmuma 

ma l e i d m i s e k s o l e v a t 
k o n k u r s s o l e m a t a j a s e e 
g a k o l i m i s e k s p a a r n ä d a 
l a t a e g a . Aga e i o l n u d . 
Kolm p ä e v a p e a l e e e l n i 
m e t a t u d j u t u a j a m i s t 
s a e t i t o i m e t u s e u k s e s t 
l u k k v ä l j a , v i i d i m i n e 
ma t e l e f o n i d j a muud v ä 
hemat v a r a . N i n g l õ h u t i 
k o o l i m a j a s k õ i k e , m i d a 
l õ h k u d a a n d i s . Kümme
kond p e a m i s e l t v e n e 
k e e l s e t t ö ö l i s t o l e v a t 
p e k s n u d u k s i v ä l j a j a 
k i s k u n u d ü l e s p a r k e t t i . 
F i r m a n i m i o l e v a t 
" L i n d g r e n " , t e a d i s ö e l 
d a v a l v u r . 

K u i g i on j u b a l e i t u d 
uus ruum, mis p o l e e e l 
m i s e s t p a r e m j a l ä h e b 
t u b l i s t i maksma, e i j õ u a 
t o i m e t u s e n a i s p e r e ü h e 
ma ja n e l j a n d a l t k o r r u 
s e l t t e i s e m a j a s e i t s 
m e n d a l e k o l i d a l i n n u 
t i i v u l . Kogu l u g u j u h t u s 
s i i s , k u i t o i m e t u s p e r e 
l e h t e t r ü k i k o j a s t r ü k i -
k õ l b l i k u k s s e a d i s . S e e 
t õ t t u saame a l l e s j ä r g 
m i s e s n u m b r i s t e a t a d a 

de s i s sesõ idud ( laevatüüpide 
järgi ; reisi laevad, kuivlasti
laevad, tanker id) 

5.5.1 Käesoleval ajal (eel
nev aas ta ) 

5.5.2 Tulevikus 
Milliseid a n d m e i d on siis 

ikkagi vaja? Kas p a s s i täi tmi
s e ajal või eelmisel aas ta l ? 
Tulevik on a n t u d konteks t i s 
s a m u t i e b a m ä ä r a n e mõiste. 
Kellele j a mil leks o n vaja ala
p u n k t i 6.2 "Töödeldavad lae-
v a t ü ü b i d (reisilaevad, kuiv
last i laevad, t anker id )? Need 
a n d m e d on j u a l a p u n k t i s 
5 .5 . Kõik need stat is t i l ised 
a n d m e d on Veeteede amet i 
s a d a m a k a p t e n i t e l j a seepä
r a s t ei ole mõte t neid s isse 
k a n d a s a d a m a p a s s i . 

Veeteede amet i l peab ole
m a info kõikide Ees t i s ada 
m a t e (ka p a a d i s a d a m a t e ) 
koh ta , ku id kogu tava info 
h u l k peab o lema h ä s t i läbi 
mõe ldud , s e s t v a s t a s e l j u h u l 
h a k k a b see s e g a m a . Seni, 
k u n i vajalik info ei ole salves
t a t u d a rvu t i s se , võiks sada -
m a p a s s i a s e m e l olla s a d a m a 
p laan , k u s o n m ä r g i t u d sa
d a m a k a i d e p i k k u s e d j a sü 
gavused n e n d e ä ä r e s . Tabeli
t e s p laani se rvade l võiksid 
olla m u u d hädava ja l ikud 
a n d m e d . 

Need on a inu l t m õ n e d ük
s i k u d näi ted ebakõ lades t j a 
s e g a d u s t t ek i t ava tes t ettekir
j u t u s t e s t . B ü r o k r a a t (heas 
mõt tes) ei tohi u n u s t a d a , et 
kehvas t i k o o s t a t u d doku
m e n t toob k a s u a s e m e l kah
j u . 

E d u a r d H u n t 

1995. a. jaanuaris. Sellega 
peaks lõppema minu lõpmatu 
kokku kupeldamine Jaan 
Krossiga — kuid on ka võima
lik, et tulemus on hoopis vas
tupidine... 

Tuleva aasta esimesel vee
randil on ka oodata minu su
lest "Pagana eestlane! — 
Poolsada aastat võõrastel ra
dadel", kirjastus "Eesti Raa
mat". See on "Tormiste tee
kondade" järg, mille lugejad 
tahtsid teada saada, mis 
sest noorukist endast sai, 
kes ühel pimedal sügisööl 
oma kodusaarelt minema 
pistis? 

Nii et ehk on ette näha veel
kordset isamaal käimist, ja 
kui on, et juhus on sobiv, siis 
ehk astun ka Pika tänavale 
sisse ja teretan "Meremehe" 
rahvast? 

Erik Schmidt 

t o i m e t u s e u u e a a d r e s s i , 
l o o d e t a v a s t i k a t e l e f o 
n i n u m b r i n i n g k i r j e l d a 
d a m e r e k o o l i e n d i s e h o o 
n e s e i s u k o r d a l ä h e m a l t . 
Ü h t l a s i l o o d a m e t e a d a 
a n d a , k u i d a s k ä s i t l e v a d 
j u h t u n u t f i r m a " L i n d g 
r e n " j u h t k o n d j a k e s k 
l i n n a p o l i t s e i k o n s t a a -
b e l . 

Need a g a , k e s a j a l e h e -
s a b a t ä h e l e p a n e l i k u l t 
on l u g e n u d , on k i n d l a s 
t i a r u s a a n u d , e t m e r e 
muuseum P i k k 70 e i o l e 
k o h t , kuhu "Meremehe" 
t o i m e t u s e l e k ü l l a t u l 
l a . See on l i h t s a l t s e e 
k o h t , k u s t o i m e t u s e l e 
s a a b u n u d k i r j a d k i n d 
l a s t i k ä t t e s a a m e . 

Kolm 7 7 . s ü n n i p ä e v a 
Novembr i s t ä h i s t a s i d 

7 7 . s ü n n i p ä e v a j ä r g e 
mööda E e s t i p i i r i v a l v e , 
E e s t i V e e t e e d e Amet j a 
E e s t i m e r e v ä g i . 

T o i m e t u s t ä n a b v e e t e e 
d e a m e t i t l a h k e k u t s e 
e e s t , s ü n n i p ä e v a p e o l 
o s a l e d a t o i m e t u s l i i k m e 
t e ä r a s õ i d u t õ t t u e i õ n 
n e s t u n u d . 

Toimetus 

Pr. Mari Vamba 
Ajaleht "Meremees' 

6. november 1995 
JQri soojaCt maaCt 

Meie teeme ajalehte 
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Adam Johann von Krusenstern — 2 2 5 
Kuulsa meresõitja ja tead

lase elulugu on andnud ainet 
mitmetele biograafidele ning 
artiklitele, mille ilmumisaeg 
on hoogustunud tema üm
marguste tähtpäevadega. 
Esimesed küllaltki põhjali
kud käsitlused Adam Jo
hann von Krusensternist 
avaldati juba 1850. a. Peter
buris, 1856. a. Londonis ja 
1879. a. Berliinis. Kõige vii
maseks ja ülevaatlikumaks 
oleks vast Ewert von Kru-
senstjerni "Weltumsegler 
und Wissenschaftler", mis il
mus Gernsbactfis 1991. a. 

Krusensterni elukäigust 
on eelnevatel aastatel üsnagi 
palju kirjutatud ning seega 
peatuks vast olulisematel 
faktidel, mis järgnesid 
sünnile 19 (8.) novembril 
1770. a. Hagudi mõisas. Pea
le kolme aastat Toomkooli 
järgnes neljateistkümne aas
taselt astumine 1785. a. Pe
terburi Mereväe Kadeti-
korpusesse, mille lõpetas 
1788. a. Seejärel tuli kaks 
aastat sõdida rootslastega, 
mis aga andis 1790. a. leit
nandi au-kraadi. Järgnevalt 
elas ta põhiliselt Tallinnas, 
püüdes õpinguid jätkata, 
kuni saadeti 1793. a. no
vembris koos kuueteistküm
ne andeka ohvitseriga sta-

žeerima Inglise laevastikku. 
Seilamised maailma meredel 
lõppesid 1799. a. ning juba 
üha enam küpseva ümber
maailmareisi lootuses ja 
ootuses priki "Neptun" ja fre
gati "Narva" komandörina 
kodustel Soome lahe vetel 
1800—1802. Venemaa esi
mene ümbermaailmareis sai 
teoks koos Juri Lisjanskiga 
1803—1806 laevadel "Nadež
da" ja "Neva". 1809. a. ilmus 
temalt reisikirjeldus, mis tõl
giti ja anti välja järgneva kol-
me-nelja aasta jooksul seits
mes keeles üle Euroopa. 
Teadlasena ja okeanograafia 
ühe alusepanijana kinnistas 
ta end "Lõunamere Atlase" il
mumisega 1826. a. 1827. a. 
määrati Krusenstern Mere
väe Kadetikorpuse direkto
riks, mida juhtis kuni 1842. 
aastani. Aasta enne oli ta 
ülendatud lõpuks ka admi
raliks. Vanaduspäevadel elas 
põhiliselt Kiltsis, kus ka suri 
26. augustil 1846. 

Viimati tähistati Eestimaal 
Adam Johann von Krusen
sterni tähtpäeva 1970. a. no
vembris, kui möödus 200 
aastat tema sünnist. Too
kordsed' üritused kandsid 
siiski ka mingil määral para
tamatult oma aja pitserit, ent 
olid igati väärikad ja kulmi

neerusid aktusega Tartu 
Riikliku Ülikooli aulas rektor 
F. Klementi eesistumisel. Kui 
1970. a. toimus üks põhiüri-
tusi sünnikohas Hagudis, 
siis veerandsada aastat hil
jem oli raskuskese kandu
nud Kiltsi mõisa, mille Adam 
Johann ostis peale abiellu
mist 14. septembril 1801 Ju
liane Charlotte von Taubega. 
Selles mõisas on kool tegut
senud juba 70 aastat ning 
läbi aegade on vähemal või 
suuremal määral teadvusta
tud ka oma sidet meresõitja
ga. 1993. a. loodi Kiltsi Põhi
kooli õpetajate initsiatiivil 
Adam Johann von Krusens
terni nimeline fond, mis on 
osanud luua ka hea% kontak
ti nii suguvõsa esindajatega 
Saksamaal kui ka kohalike 
ametimeeste ja firmadega. 
Fondi toetusel toimus 16.— 
17. novembrini seal ka sün
niaastapäevale pühendatud 
teaduskonverents ning mä-
lestustoa avamine. 

Ettekandjaid oli kokku 
üksteist, neist kolm Kiltsi 
kooli õpilased, kes rääkisid 
Philipp Crusiusest ja sugu
võsa kujunemisest, Kiltsi 
mõisast ning admirali järg
lastest Paul Theodorist ja 
Otto Paulist, kel mõlemal oli 
paras annus seiklejaverd. 

Eluloolise ülevaate andis 
Ants Pärna Meremuuseu
mist, kes oli ühtlasi ka sün
niaastapäeva tähistamise 
ürituste üheks organiseeri
jaks nagu 1970. aastalgi. Kä
sitlemist leidis ka meresõitja 
teaduslik pärand ja koht 
oma kaasaegsete seas, millel 
peatusid Enn Kreem ("Tal
link") ja Ott Kurs (Eesti 
Geograafia Selts). Krusens-
terniga seotud allikmaterjali
dest Kõnelesid Kaja Pullonen 
(Eesti Ajalooarhiiv) ja Eve 
Peets (Eesti Ajaloomuu
seum). 1803—1806. a. üm
bermaailmareisi atlast ja sel
le illustratsioone analüüsis 
Anne Goloskova (Tallinna 
Linnamuuseum) ning alla
kirjutanu üritas valgustada 
reisi tagamaid, ettevalmista
mist ja kulgu. 

Kogu konverentsile andis 
pidulikkust juurde ka laia
ulatuslik Krusensternide su
guvõsa Saksamaa haru esin
dajate osavõtt, kellest Adam 
Johanni kõige otsesemaks 
järeltulijaks osutus kuuen
dat põlve esindav Katharina 
von Schenehen (sünd. Kru
senstern), kes külastas Ees
tit esimest korda. Teda saat
sid Helene Schilling, Fried
rich Johann ja Hans Ewert 
von Krusenstjern, kes ka 

kõik eestikeelsed ettekanded 
kannatlikult ära kuulasid. 
Kindlasti oli neile positiiv
seks elamuseks Krusenster
ni mälestamine Toomkirikus 
orelihelide saatel 17. no
vembri õhtul. 

Urmas Dresen 

Parjapanek Toomkirikus 
Madli Vit ismanni foto 

Ühest unustatud (?) 
mehes t — Otto Eggers 
Peatselt lõppeval aastal on põhjust 

tuletada meelde meest, kellele vähe
malt allakirjutanu arvates on teeni
matult Vähe tähelepanu pööratud. J a 
seda mitte ainult tagantjärele. 

Nimelt möödub käesoleva aasta 
29. novembril seitsekümmend aastat 
OlLo Eggersi surmast. Arvata, et 
liuna nimi ei tohiks purjetamise ja 
jahi(paadi)ehitusega seotud ringkon
dadele tundmata olla. Küll aga näib, 
et tema rolli ning tähtsust pole adek
vaatselt määratletud. Tuues võib
olla meelevaldse näite Eestit Ameeri
kaga kõrvutades, söandaksin panna 
Otto Eggersi ühele pulgale John 
G. Aldeni ehk siis Nathanad G. Her-
reshoffiga. Neid muidugi omasse 
keskkonda ja erinevasse mõjuvälja 
paigutades. Vast on siis kohasem pa
ralleel Gustav Estlanderi ning Root
siga? 

Õieti ongi vale seostada Otto Eg
gersi nime vaid tolleaegse Eestimaa 
kubermangu ja siinse alles tärkava 
jahiehitustraditsiooniga: olid ju ta 
tellijad teisteski impeeriumi osades, 
eriti aga Liivimaa tollases pea "maail
malinnas" Riias. Tundmatu polnud 
Eggersi nimi ka Saksamaal. 

Eggersi "hiilgeaeg" langeb Esimese 
maailmasõja eelsesse "avatud Euroo
pa" ruumi. Eesti Vabariigi tollane 
majanduspoliitiline reaalsus mõjus 
talle paradoksaalselt nagu Tallinna 
suurtele laevatehastelegi. 1920. aas
tate algul teostati (üksikute eran
ditega) vaid vanade jahtide remont-
töid ning ehitati ka kalapaate. Ei ol
nud see aga ei Vabariigi ega Eggersi 
süü , et ilmasõjaeelne situatsioon 
Euroopas ei taastunud päriselt ku
nagi. 

Eggersist rääkides tahaksin all

järgnevalt välja tuua kolm eri tahku 
tema mitmekülgsest tegevusest. 

Esiteks muidugi Eggers kui jahi-
konstruktor ja -ehitaja. Oli ju Eggers 
see, kes praktiliselt esimesena alus
tas Eestimaal "tõeliste" jahtide val
mistamist. (Sõna tööstuslik oleks siin 
küll kohatu, kuid tema 1907. aastal 

Tallinnas asutatud töökoda oli seni
se randlaste käsitööga võrreldes siis
ki samm edasi.) Arvan, et ei liialda, 
kui nimetan teda esimeseks profes
sionaalseks jahikonstruktoriks Ees
tis. Tahtmata küll vähendada Jakob 
Kiili tähtsust, kelle nimi ja tegevus 
on tavateadvuses tuntud (ja seda 
õigusega), olgu vahemärkusena öel
dud, et kui Kiil oli pigem praktiline 
ehitaja ja ettevõtja, siis Eggers oli 
hinnatud kui konstruktor ja ehitaja. 
Temalt tellitud projekte teostasid ka 
teised meistrid. 

Teiseks. Otto Eggersi roll Eestimaa 
Merejahtklubis (ESYC), kus ta oma 
aktiivse tegevusaja jooksul jõudis 
olla valitud asekommodori, sadama-
meistri {Hqfenmeister) kohale, sa
muti oli ta korduvalt jahtide mõõt
jaks regaükomisjonis. Eggersi paadi-
tehase ruumid kujunesid ka 
omalaadseks jahtklubi "talvelokaa-
liks", kus seisis talvekorteris hulk 
klubiliikmete jahte ning keerles selt
sielu. 

Kolmandaks ei tahaks kuidagi 
mööda minna Eggersi osast mere
ni ootorite levikus Eestis. Et Eggersi -
te suguvõsa oli läbi aegade kaup
meeste kilda kuulunud, ei olnud 
erandiks ka Otto Eggers. Tema esin
dada olid 1910. aastatel Taani nafta-
mootorid "Dan" (mida ta kasutas ka 
oma töökojas ehitatud mootorpaati-
del) ning kuulsad Briti "Thornycroft"-

A W A WE &* 0F* Ef n ff YACHT- UND BOOTBAUEREI 
O T T O t U U l l K a i REVAL (Russiana) 

Konstruktion u. Eau von Segel- u. Motoryachten, Motor- u. Ruderbooten, 
wie 6obrauch8fahrzeugen aller A r t : Schlepper, Paesagierboote ete. 

kles — < — — M. Zentra l -Asian i I ng . S. M. W V U O T Z K V , Rostow a. Don. 

Ülal: Otto Eggers! jahi- ja paaditehase kuulutus tänase päevani ilmuvas 
Saksamaa Jahtklubide Liidu ja Veespordi Ühingute ametlikus ajakirjas 
"Die Yacht" (1912. aastakäik). 
All: 1908. aasta kevad Otto Eggersi paaditööstuses. Ehitusel kiiljahid 
"Tacheia" (vasakul) ja "Auli" (paremal). Viimasest sai hiljem ilmselt Ees
ti kuulsaim jaht üldse, mis seilas "Ahto" nime all üle Atlandi. (Foto: 
KESYS, Historische Übersicht 1888—1913). 

meremootorid, hiljem ka Rootsi 
"Skandia" ja "Penta"-mootorid. 

Kõike eelnevat kokku võtta tah
tes avatakse 6. detsembril Eesti 
Meremuuseumis Otto Eggers! taga
sihoidlik mälestusnäitus. Kuigi 
praeguseks on allakirjutanul teada 
seitsekümmend Eggersi koostatud 
ja/või teostatud projekti, on graafili

ne kujutis neist olemas vaid küm
nendikust, mistõttu igasugune li
sainformatsioon on teretulnud. 

Niisiis on kõik kauni graafika aus
tajad (ja seda Eggersi projektijooni-
sed kahtlemata on), purjetamis- ja 
muidu huvilised lahkesti palutud. 

Tiit Einberg 

• • Eesti Ühisabi" Rootsis on merelaevanduse peale endiselt vihane 
25. aprilli "Meremehes" 

kirjutasime Rootsi "Eesti 
Päevalehes" 31 . märtsil ilmu
nud artiklist, kus sihtasutu
se "Eesti Ühisabi" esimees 
Eldur Velliste pahandas kõ
vasti Eesti Merelaevnnduse-
ga, et see ei olevat enam 
nõus haiglaabi konteinereid 
tasuta Rootsist Eestisse toi
metama. Tol korral avaldasi
me merelaevanduse peadi
rektor Toivo Ninnase kom
mentaari ja tema asetäitja 

J aan Kalmuse oma ministee
riumile saadetud ametliku 
selgituse, millest ilmnes, et 
humanitaarabi veetakse ikka 
endiselt tasuta, ainult et 
juba 1. märtsist on selleks 
kehtestatud laevanduse 
huve rohkem silmas pidav 
uus kord. Tehti seda sellepä
rast, et paljudel muudel juh
tudel (mitte "Eesti Ühisabi" 
puhul"!) oli ilmnenud: huma
nitaarabi sildi all hakati me
relaevanduse arvel oma isik

likku äri ajama. Agendid vä-
1 issada mais pidid abi saatja
tele neist muutustest teada 
andma. 

Niipalju, kui uue saatmise 
korra kohta hr. Kalmuse 
tekstist lugeda, et tundu seo 
olevat väga keeruline, veel 
vähem võimatu täita. Ent 
ometi loeme nüüd 2. no
vembri Rootsi "Eesti Päevale
hest" ja nädal hiljem "Teata
jast" hr. Velliste Ühisabi or-
ganistasiooni 40. aasta

päevale pühendatud artiklist 
jälle: 

"Lõplikuks konteinerite ar
vuks oli 200, millest 198 viis 
Riiklik Merelaevandus Ees
tisse tasuta oma kaubalae
vadel. 

Tasunõue meretranspordi 
eest oli põhjuseks, miks 
Ühisabi lõpetas varustuse 
saatmise konteinerites. Hil
jem muutis Merelaevandus 
oma otsust, kuid tasuta veo-
tingimused tehti nii bürok

raatlikuks, et neid oli võima
tu täita. Ühisabi pani vastu
tuse sellisel kujul saatmise 
lõpetamise eest Eesti Mere
laevandusele." 

Jääb üle küsida samade 
sõnadega kui aprillis: kis 
siis ikkagi kellele mida ja 
millal teatamata jättis, 
unustas, valesti ütles või aru 
ei saanud? 

Mari Vamba 
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f f Kaluri Leht * * 

Novembrikuus algab "Kalapüügiseaduse" avaldamine, mis 
jääb jä rgnema Ü s n a põhjalikud on kommentaarid uuele ka
lapüügiseadusele. 

Kahe sisekülje ü l e on pealkiri "Eesti kalurite ja kalatöötle
jate l i idud koguvad jõudu". Selles kõneldakse kalapüügi ja 
-töötlemise asjust Läänemaal. Kalurite Liit moodustati sep
tembris. Kalaliit o n asutamisel. See viimane hakkab ühenda
ma töötlejaid. Artiklis on veel ju t tu sellest, et valitsus ei tea, 
kes kalandust p e a k s juhtima ning et Soomes on koguni viis 
juhtimise organisatsiooni. "Viru Rand" aga sõidab detsemb
ris Araabia Ühendemiraatidesse rahvusvahelisele müügimes-
sile. K a räägitakse kalapüügiseaduse konkreetsest rakendu
misest, vaidlusest mõrrakontade pärast, kutseliste kalurite 
lubadusest rannaelanikega kokku leppida j a sellest, et täna
vu on kehva kalasaagiga aasta. 

Veel saab lehest teada, et Kalurite Liit ei taha kalaameti 
ümberstruktureerimist. Et kalurite jaoks enam keskset va
rustussüsteemi ei ole, tahetakse varustusalase infosüsteemi 
alustuseks teha "Kaluri Lehes" tasuta kuulutuste külg või va
heleht. Lugeda o n k a kalanduskroonikat. 

Lehe päis tiitli alt vaatab seekord vastu Sokratese lausung. 

Mari Vamba 

Lugupeetud meremehed! 
Mereklubi ootab teie 2-14-aastasi lapsi 
jõulukuuse juurde 28. detsembril. 

Palume ametiühingu liikmeil registreerida oma lapsed 
eelnevalt ametiühingukomitees Uus-Sadama 14, III korrus, 
tel. 431497, 431442. 

Eesti Meremeeste Ametiühing 

RAS Eesti Merelaevandus 
ujuvkoosseisu ametiühingukomitee 

«Meremehe» tellimine 
tavalises korras kataloogi alusel 

kuni 15. detsembrini. 

Indeks 69 859. 

Aastatellimuse hind 7 5 krooni. 

Koju või töökohta tellimine on 
lihtsaim ja odavaim viis kindlalt 
i ga merelehe numbri omanikuks 

saada. 

R E T a l l i n n a S a d a m 
s a d a m a t e s s e i s i d 

2 4 . n o v e m b r i l : 
Kes meil käivad 

Keskl inna s a d a m a s 
(Aserbaidžaan) — laadis "Amirov" 

treilereid 
"Nordfeld" (Küpros) — laadis vineeri 
"Aegna" (Eesti) — lossis suhkrut 
"Muuga" (Eesti) — laadis konteinereid 
"Vassili Malov" (Vene) — laadis 

ammoonium väetist 
"Cemile" (Taani) — laadis 

ammooniumväetist 
Muuga s a d a m a s 

Pukser "Mega" praamiga "Moti" (Soome) 
— laadis propse 

Tanker "Kristaly" (Rootsi) — laadis naftat 
"Sormovski 48" (Vene) — laadis väetist 
"Omar" (Türgi) — laadis metalli 
"Riskun Treader" (Gibraltari) — lossis 

suhkrut 

"Vostotšnõi Bereg" (Vene) — lossis 
külmutatud kanakoibi 

Kopli s a d a m a s 
"Baltiiski 102" (Vene) — laadis koksi 
"Ladoga 108" (Vene) — laadis 

ammooniumsalpeetrit 
"Saint Pierre" (Küprose) — lossis 

kakaoube 
Paldiski sadamas 

"Partner 1" (Vene) — laadis vanarauda 
Pukser "Polar" praamiga "Max" (Rootsi) — 

laadis propse 
Pukser "Mari Manfred" praamiga "M3" 

(Rootsi) — laadis propse 
Süvendaja "Eestirand abilaevadega 

süvendab sadamat. 

I 
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M 
m Eesti Merelaevanduse laevade asukoht 

27. novembril: 

^ "ELMAR KIVISTIK" — New Orleansis 
£ "ALEKSANDER ABERG" — A u g h i n i s h i s 
^"PAUL KERES" — teel Kamsaris t P o i n t 

^ Comfort i 
4 | "KRISTJAN PALUSALU" — N e w c a s t l e ' i s 
^ "GUSTAV SULE" — Beiras 

^ "ALEKSANDER KOLMPERE" — Tartous' 
' •HAAPSALU" — t e e l H o u s t o n i s t Peterburi 
' "VILJANDI** — t e e l H o u s t o n i s t Peterburi 

"RAKVERE" — H e l s i n k i s 
"NARVA" — teel Miamis t R i o Hainasse 
"VALGA" — teel Ka l in ingrad i s t Halifaxi 
"SOMPA" — R o u e n i s 
"KEHRA" — D o u a l a s 
"AEGVIIDU" — Madrases 
"KUIVASTU" — teel Di l i ske les i s t 

Vahemerre 
•KUUSALU" — t e e l Batast Leixoes'1 
"PARILA" — teel Abidjanist Temasse 

Jffi ^-TERMINAAL 

inreko NT BUNKERING LTD. 

ESTMA 

Neile, kes ootavad... 
"RAKKE" — t e e l S a o Franc i sco d o Sul i s t 

C a s a b l a n c a s s e 
"VALKLA" — t e e l Las Pa lmases t Vi tor iasse 
"PIHTLA" — t e e l S a n Pedrost 

C a s a b l a n c a s s e 
"NAISSAAR" — t e e l Sousse ' i s t Ärhusi 
"VAINDLO" — t e e l Ghent i s t Tr ipo l i s se 
"FRISOHAVEN" — tee l S a n Pedrost 

A m s t e r d a m i 
"MUHU" — Tarantos 
"ABRUKA" — Oranis 
"VILSANDI" — t e e l Tal l innast D i ü s k e l e s i 
"MUUGA" — t e e l He l s inkis t A n t w e r p e n i s s e 
"KAPTEN KONGA" — t e e l S t o c k h o l m i s t 

A n t w e r p e n i s s e 
"KAPTEN VOOLENS" — t e e l Tal l innast 

B r e m e n h a v e n i s s e 
"MEHAANIK KRULL" — t e e l A n t w e r p e n i s t 

H e l s i n k i s s e 

R o t t e r d a m i s t 

Fel ixstowe*st 

"KESSULAID" — t e e l 
V a n a s a d a m a s s e 

"VIIRELAID" — t e e l 
V a n a s a d a m a s s e 

"MANILAID" — A n t w e r p e n i s 
"SUURLAID" — V a n a s a d a m a s 
"HEINLAID" — tee l H e l s i n k i s t Kobenhavni 
"PAKRI" — Corkis 
"ANGYALFJÖLD" — t e e l Be l l i s tas t Gijoni 
"AEGNA" — V a n a s a d a m a s 
"KABALA" — Leixoes ' 
"MOHNI" — t e e l Casablancast Zaandamisse 
"RAPLA" — t e e l Tal l innast Ki l l ingho lmesse 
"SOODLA" — Uus ikaupunki s 
"KLOOGA" — r e m o n d i s Vene—Balt i 

s a d a m a s 
"TRANSESTONIA" — Ärhus i s 
"DONATA" — Muuga s a d a m a s 

• 

# 
m 
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Arvutiküljendus: Väino Trumm, montaaž: Merle Pihlakas 

Järgmine number 
ilmub 

detsembri* 

: POSt 
EEOOOI Tallinn, 

Pikk 70 , "Meremees" 
NMT-telefon 8*25-238 088; numbripeiler 20710 , 

teatada oma telefoninumber operaatorile 
telefonil 6304050 
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